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Кошт — свабодны.
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Прачытай сам і перадай другому.

Незлобивые заметки

Семен БУКчиН

Страшный 
сон

Казалось бы, после заявлений с самого верха о том, 
что «пленных не брать и рубить руки», дальше уж некуда. 
Оказывается, есть еще что предпринять. В минувшее вос-
кресенье власть организовала не просто недопуск людей 
на кладбище в Куропаты, но устроила настоящую охоту 
на стремившихся попасть туда. Снова перегороженные 
улицы, опять стрельба, гранаты, снова автозаки, беготня 
по дворам, задержания…

Я не возмущаюсь действиями властей. За три прошед-
ших месяца чему только свидетелями мы не были! Вроде 
и удивляться нечему. Но не могу не думать: а что же 
дальше? Заполненные людьми, как во времена Пиночета, 
стадионы? Представляете минский стадион «Динамо», 
до верхних рядов заполненный этими «протестантами»? 
Конечно, жаль, что у нас нет своей Сибири с ее лагерями. 
Сослать бы туда двести или триста тысяч «беспокойных», 
и всё стало было хорошо. Тихо. Но Беларусь маленькая 
страна. Нет своей Сибири. Лагеря и новые тюрьмы стро-
ить накладно. Бюджет и без того трещит.

Можно было бы прибегнуть к массовым расстрелам. 
Но не те времена. Запад не позволит. Рядом Польша, 
Литва… Да и Путин может поморщиться.

Тяжело главнокомандующему. Тяжело его генералам. 
Вдруг выяснилось, что вроде бы такой тихий, такой 
толерантный народ, что его лучше «народцем» называть, 
совсем даже не тихий и не очень-то толерантный. А даже 
буйный. Нет, они, конечно, культурные люди. Прежде чем 
на лавки встать, даже обувь снимают. Но ведь неуправля-
емые. Им твердят: нельзя, санкции нет на ваши шествия-
марши. Культурно объясняют им люди в шлемах и с 
дубинками. А они вроде как не слышат, вроде как оглох-
ли. Идут себе и идут. Как у себя дома. Вроде даже как 
считают, что и города их и улицы им принадлежат. Что 
у них есть какие-то права. Рисуют это бело-красно-белое 
где хотят. Флаги запрещенные развешивают.

Странный народ. И когда они успели стать такими? 
Еще недавно были такими послушными, от одного взгля-
да правителя цепенели. А теперь распустились, вооб-
разили о себе невесть что. Говорят, выросло новое поко-
ление. Смелые, ничего не боятся, с чувством собствен-
ного достоинства. Значит, плохо велась воспитательная 
работа. Народ должен бояться власти. Поэтому заменим 
ректоров и деканов, выгоним неугодных преподавателей 
и студентов. И обязательно закроем границы, чтобы 
неугодные элементы не шастали туда-сюда.

Даже некоторые академики и артисты распустились. 
Посадить такого академика или оперного певца на 15 
суток на Окрестина, а потом еще суток 30 добавить – 
поглядели бы тогда, что бы они заговорили и запели. Но 
ведь крик-шум поднимется! Опять же с кредитами-инве-
стициями дело нынче совсем плохое.

Самое лучшее было бы, конечно, заменить народ. 
Скажем, тихих¸ работящих людей из Толочинского рай-
она переселить в Минск, а жителей Минска – в Толочин. 
Но больно дорогостоящая операция. Да и ОМОН может 
не справиться.

Кстати, об ОМОНе. Ребята вроде правильные, верные. 
Зарплата не то что у какого-то занюханного доцента¸ не 
говоря о работяге с МТЗ, опять же кредиты дешевые, 
жилье сразу же, форма дорогая, дубинки самоновейшие. 
Да что там дубинки! Все наисовременнейшее для битья и 
усмирения народа, что только появляется в мире, сразу 
Беларусью закупается. Все эти водометы, автозаки. Для 
народа ничего не жаль. Но вот точит правителеву голову 
мысль: а вдруг перекинутся, вдруг изменят?

Поэтому усилить идеологическую работу. Ежедневно 
разъяснять насчет врагов. Брать на службу только с 
комплексами неполноценности, обозленных, жестоких, 
лучше малограмотных. Таких, которым ударить старика 
палкой по голове, избить студента – наслаждение.

Но ведь и бьют, и на сутки сажают, и сроки дают, а 
они все ходят и ходят. Поневоле начинаешь думать о том, 
что Беларусь плохо географически расположена. Ну была 
бы она, к примеру, как Гаити, – остров. Ведь не случайно 
там режим клана Дювалье с его тонтон-макутами трид-
цать лет продержался. Все-таки остров – попробуй добе-
рись до него. Правда, рухнула власть этого клана, пришла 
и на остров этот проклятая демократия. Наверняка что-
то было упущено. Ведь столько лет держались.

Но Северная Корея держится. А все потому, что 
маленький отъединенный кусочек на Дальнем Востоке. 
От Южной Кореи четко отгородились.

А с Беларусью что делать? Обступила вражья сила 
– деваться некуда. Ну Польша с Литвой – это явные и 
давние враги. Но ведь и Украина недобро смотрит в бело-
русскую сторону. И даже друг Путин что-то себе позволя-
ет в адрес партнера по Союзному государству. А недалеко 
и Западная Европа, Германия и Франция с их чертовым 
Евросоюзом. Тяжело, ох как тяжело управлять Беларусью 
в таких условиях!

И снится правителю сон. Толпы народа на улицах 
Минска. Кипение бело-красно-белых знамен. Он отдает 
приказ ОМОНу. А никто не выполняет приказ. Нету 
ОМОНа, разбежался. Предали все-таки. И тогда он один 
выходит с «калашниковым» на площадь перед дворцом. 
Один, всеми покинутый, сбежал ОМОН, сбежали мини-
стры, генералы. И «калашников», как выясняется, без 
зарядов.

А люди со всех сторон прибывают. И вот уже над 
Дворцом Независимости взвивается бело-красно-белое 
знамя.

Александр КЛАСКОВСКиЙ

С кем родство?

Нельга знішчыць 
памяць пра ахвяр 

сталінізму

мІНСк, 1 лІСтаПаДа 2020 ГоДа

Нягледзячы на абсалют-
на незразумелыя дзеянні 
амапаўцаў і тых, хто іх 
нацкоўвае на мірных лю- 
дзей, 1 лістапада ў Мінску 
прайшоў чарговы нядзель-
ны марш. Па сутнасці, гэта 
было традыцыйнае штога-
довае шэсце ў Курапаты, 
якім шырокая грамад-

скасць адзначае і “Дзяды”, 
і трагічную дату расстрэлу 
ва ўрочышчы пад Мінскам 
многіх дзясяткаў знакамітых 
асоб, якія з’ўляліся красой 
беларускай інтэлігенцыі, 
гонарам нацыі.

На жаль, далёка не ўсім 
удалося ў нядзелю дабрац-
ца ў Курапаты, якія даўно 

сталі мемарыялам. На полі 
побач з пахаваннямі ахвяр 
сталінізму сілавікі зладзілі 
самае сапраўднае сафа-
ры – ганяліся за людзьмі 
на аўтамабілях, тых, каго 
даганялі, жорстка збівалі.

Усяго ў нядзелю былі 
затрыманы больш за 310 
чалавек.

Александр ЛУКАШЕНКО:
«Кто-то хочет, чтобы милиция 
и военные ушли из Минска?  

Этого не будет, пока я Президент…  
Это мои функции и полномочия – 

защитить покой и мир наших граждан. 
Так будет и впредь.  

Они должны это знать».

Минск, 1 ноября 2020 года

без РозовыХ оЧков

Позавчера было обычное 
минское воскресенье: снова 
звучали выстрелы (слава богу, 
только в воздух или резино-
выми пулями), взрывы (судя 
по всему, светошумовых гра-
нат). Силовики на фирмен-
ных синих бусиках гонялись 
за людьми прямо по полю у 
Куропат, молотили дубинка-
ми. Этакая дикая охота в духе 
голливудских хорроров.

Воскресная жесть «блю-
стителей» выглядела особенно 
нелепо. Ладно уж, когда пере-
крывают центр, где много вся-
ких административных зда-
ний. Или подступы ко Дворцу 
независимости – власт-
ной цитадели Александра 
Лукашенко.

Но 1 ноября марш мир-
ных граждан был изначально 
нацелен в противоположную 
сторону, на Куропаты – место 
за Минской кольцевой, где в 
1937-м палачи НКВД стреля-
ли в затылок «врагам народа». 
Манифестанты шли почтить 

память жертв сталинизма.
Оказывается, и это нельзя. 

Больших белорусских началь-
ников априори колбасит от 
любой несанкционирован-
ной уличной активности. Тем 
более сейчас, когда страну 
охватил острейший политиче-
ский кризис. Потому и в свя-
той день поминовения пред-
ков «Дзяды» была включена 
полицейская, репрессивная 
логика.

Лукашенко не раз вступал-
ся за Сталина. Власти пресле-
довали защитников народного 
мемориала в Куропатах, вес-
ной прошлого года потрясли 
общество диким выкорчевы-
ванием поставленных ими в 
этом скорбном месте крестов. 
Нет официальных свиде-
тельств, что Лукашенко за 26 
лет правления хоть раз отдал 
дань памяти жертв сталиниз-
ма в Куропатах.

Попытки же оправдать 
сталинизм идут от того, что 
нынешний белорусский 

режим ощущает духовное род-
ство с той системой. Он также 
проникнут вождизмом, нетер-
пим к инакомыслию, убивает 
политическую конкуренцию и 
стремится подавить всех несо-
гласных с генеральной линией.

Другое дело, что в ХХІ 
столетии в центре Европы 
не развернешься так, как мог 
в свое время Виссарионыч. 
Лукашенко не раз повторял, 
что у него нет ресурса для 
диктатуры. Заметьте: речь не 
о том, что быть диктатором 
в принципе не комильфо, 
что этому мешают какие-то 
моральные тормоза, а просто 
– нет ресурса.

Впрочем, зашкаливающие 
репрессии последних месяцев, 
пытки в застенках, язык вой-
ны в устах вождя и его служак, 
поиск врагов народа и кон-
фронтация с внешним миром 
показывают, что нынешний 
белорусский режим недалеко 
ушел от сталинизма. А может, 
к нему приближается.

На СловаХ…

… и На Деле
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Стало извеСтНо…

                  без РозовыХ оЧков

Александр КЛАСКОВСКиЙ, 
политический обозреватель

2
                  без РозовыХ оЧков

В воздухе 
запахло 

гражданской 
войной

Александр Лукашенко и его генералы уже которую 
неделю, как карамельку во рту, обсасывают, смакуют сло-
во «война». Чувствуется: это их стихия. Если идет война, 
значит, на той стороне – враги, а с врагами не цацкаются. 
Так проще, понятнее, это развязывает руки.

Выступая 30 октября перед сотрудниками МВД, 
Лукашенко много раз повторил слово «война», говорил 
о предательстве, пытался связать участников протестов с 
фашизмом. Апофеозом же стала фраза, что с сегодняшне-
го дня «мы в плен никого не берем».

Идеология войны вбивается в мозги силовиков. 
Министр обороны Виктор Хренин заявляет о гибридной 
войне. Здешним начальникам не только с народом, но и 
со странами-соседями не повезло: все, гады, точат зубы.

Да что там соседи – вся планета, почитай, враждебна. 
Из речей Лукашенко вытекает, что друзей у нас почти нет 
(на практике – только Россия, да и то когда дает деньги), 
а недругов да завистников – наоборот, как собак нереза-
ных.

То же видение – в категориях врагов, заговоров, войны 
– распространяется и на внутриполитическую ситуацию.

Начальники в погонах твердят о радикализации про-
тестов, неких страшных боевых рогатках на вооружении 
оппонентов, зловещем намерении одного из противников 
режима распылить ядохимикаты с какой-нибудь высотки 
на боевые порядки ОМОНа и внутренних войск…

Высокое начальство демонизирует соотечественников 
с иными политическими взглядами. В пропагандистском 
дискурсе (а пропаганда в госСМИ абсолютно отвязалась 
и пробивает дно за дном) это уже не люди, а какие-то 
исчадия ада. А по нечисти и пальнуть как бы не грех.

Понятно, пугают оружием прежде всего для того, что-
бы отбить охоту выходить на улицу с лозунгами против 
вождя. Но вся эта военная риторика не безобидна. Она 
заводит, распаляет самих говорящих и внимающих им 
подчиненных, психологически дает им карт-бланш. Это 
нагнетание психоза.

Если на сцене висит ружье, то в последнем акте оно 
непременно выстрелит. «А когда стрельба пойдет, пуля 
дырочку найдет».

В противостоянии, развернувшемся после «выборов» 
9 августа, уже есть убитые. Теперь же, как считают многие 
обозреватели, в воздухе запахло гражданской войной.

И если страна к ней действительно сползает, то ответ-
ственность за это лежит на властях.

Виктор Бабарико находится 
в очень непростой обстановке…

На минувшей неделе адвокаты обжаловали очередное продление срока содержания под стражей Виктора Бабарико. 
Этот срок недавно был продлен ему до 18 декабря. Дата судебного заседания по жалобе защиты пока не известна.

Станислав БЕЛКОВСКиЙ:
Уже скоро 

Лукашенко, я думаю, 
начнет настоящий 
погром силовиков

Он полностью переходит на режим управления 
в духе латиноамериканской хунты

взГлЯД Со СтоРоНы

зНаете ли вы, Что...

Известный российский 
политтехнолог и публицист 
в авторской передаче на радио 
«Эхо Москвы» оценил ближай-
шие перспективы Александра 
Лукашенко.

Александр Григорьевич 
закручивает гайки. Грозится 
оторвать руки каждому белору-
су, кто будет нелоялен к сило-
вику. Он даже поменял мини-
стра внутренних дел, потому 
что старый министр, видимо, 
уже недостаточно надежен.

Это нормальное парано-
идальное состояние дикта-
тора, близящегося к концу 
своего режима. Уже скоро 
он, я думаю, начнет настоя-
щий погром силовиков, пото-
му что очень мало кто в его 
понимании останется верен 
ему по-настоящему и готов 
идти до конца. Александр 
Григорьевич Лукашенко, как 
вы знаете, назначил гауляйте-
ров в регионы, которые долж-
ны подавлять любые проявле-
ния несогласия с ним.

В общем, он полностью 
переходит на режим управле-
ния в духе латиноамерикан-
ской хунты, убедившись в том, 
что народ Беларуси его всё 
равно не поддерживает, несмо-
тря ни на что. Больше никаких 
конструктивных действий он 
не предлагает, и напрасно.

Он, видимо, еще рассчиты-
вал на то, что Владимир Путин 
введет войска, но и Владимир 
Путин не вводит войска, 
поскольку, как мы неодно-
кратно с вами говорили, 
Путин не любит Лукашенко 
и не желает ему долгой про-
лонгации полномочий, что бы 
публично ни заявлялось и ни 
провозглашалось.

И вот Александр 
Григорьевич мог бы взять при-
мер с президента Венесуэлы, 
находящегося в схожей ситу-
ации, – Николаса Мадуро, 
который на уходящей неде-
ле решил легализовать гей-
браки. Действительно, если 
у Александра Григорьевича 
Лукашенко нет больше под-
держки в своей стране, надо 
как-то мобилизовать между-
народные ресурсы. Нужно 
легализовать гей-браки и лег-
кие наркотики. Тогда Беларусь 
буквально станет Меккой для 
ряда сильных международных 
лоббистов этой тематики.

Например, совместный кон-
церт нескольких признанных 
гей-звезд во главе с Элтоном 
Джоном на стадионе в Минске 
станет переломным событием 
в текущей судьбе Александра 
Григорьевича Лукашенко. Та же 
Гвинет Пэлтроу может прие-
хать его поддержать, поскольку 
сейчас она является одним из 
активных борцов за легализа-
цию каннабиса и сама инвестор 
в проект, связанный с произ-
водством различных каннаби-
ноидов.

Так что здесь Александру 
Григорьевичу Лукашенко 
нужно расширить сознание 
и действовать в этом направ-
лении. Если же он так дей-
ствовать не собирается, надо 
задуматься о досрочных выбо-
рах президента, о переходе к 
парламентской республике, 
формированию некоего коа-
лиционного правительства, в 
том числе, возможно, с уча-
стием фигур, представляющих 
крупный российский капитал, 
уже в 2021 году. Александру 
Григорьевичу выбирать.

– Законных оснований 
для того, чтобы содержать 
Виктора Бабарико под стра-
жей, стороне защиты не 
известно, – считает адвокат 
Дмитрий Лаевский. – Их не 
было в июне, нет и теперь. 
Обращаю внимание, что про-
стое копирование статьи 
кодекса в постановление сле-
дователя вовсе не делает такое 
постановление законным.

Во-вторых, никаких кон-
кретных обстоятельств, кото-
рыми бы объяснялась необхо-
димость применения к наше-
му подзащитному вообще 
какой-либо меры пресечения, 
не было указано ни в поста-
новлениях, ни сообщено в 
судах. Хотя закон обязывает 
такие конкретные обстоя-
тельства назвать. Никаких 
доказательств, которые бы 
подтверждали основания для 
заключения под стражу, не 
названо и ни разу не пред-
ставлено в суд. Хотя закон 
обязывает доказать, что обви-
няемый может скрыться или 
помешать расследованию. Тут 

важно отметить: постановле-
ния следователя не являются 
доказательствами. Поэтому 
сколько бы постановлений 
не было вынесено, это никак 
не является доказыванием. 
Доказательства – это показа-
ния, экспертизы, вещдоки и 
прочие источники сведений о 
фактах, а ничего подобного по 

вопросу меры пресечения мы 
в данном деле не наблюдаем.

В-третьих, по закону при 
продлении срока содержания 
под стражей орган уголовного 
преследования должен обо-
сновать невозможность или 
недостаточность применения 
иных мер пресечения. Иными 
словами, если бы даже основа-

ния для меры пресечения име-
лись, то тогда почему именно 
заключение под стражу, а не, 
например, домашний арест 
или личное поручительство? 
Тем не менее достаточность 
иных мер пресечения не опро-
вергнута органами уголовного 
преследования.

Что касается обвинения, 

то, как мы уже неоднократно 
обращали внимание, оно даже 
с точки зрения формулиро-
вок неубедительно, не соот-
ветствует требованиям зако-
на и вызывает бесчисленные 
вопросы – не описывает даже 
конкретных инкриминируе-
мых действий. Напомню, что 
сторона защиты категориче-
ски отвергает все обвинения 
и не согласна с ними. А то, 
что орган следствия за более 
чем 4 месяца не сформулиро-
вал конкретное инкриминиру-
емое деяние, тоже говорит о 
неприемлемости заключения 
под стражу.

Если вспомнить, что ранее 
правозащитным сообществом 
и международными организа-
циями обращалось внимание 
на связь уголовного пресле-
дования Виктора Бабарико с 
реализацией им политических 
прав, то вопросов возникает 
еще больше. Да и, собствен-
но, весь процесс расследова-
ния с июня сопровождается 
обстоятельствами, которые 
не соотносятся с моими пред-

ставлениями о законности в 
уголовном процессе.

Поэтому защита в оче-
редной раз обращает вни-
мание на то, что задержа-
ние и заключение Виктора 
Бабарико под стражу явля-
ется незаконным и необо-
снованным, а с точки зре-
ния Международного пакта о 
гражданских и политических 
правах – произвольным. В 
связи с этим мы просим суд 
поступить в соответствии 
с принципом верховенства 
права и отменить заключе-
ние под стражу.

Что касается условий, 
то надо сказать, что Виктор 
Дмитриевич находится в 
очень непростой обстановке. 
Но он держится мужественно 
и, несмотря ни на что, настро-
ен бороться, потому что нет 
таких обстоятельств, за кото-
рые ему стоило бы чувство-
вать вину, убежден в правиль-
ности своих решений, ощуща-
ет поддержку людей и испы-
тывает чувство национальной 
гордости за белорусов.

Юрий ВОСКРЕСЕНСКиЙ:
«Хорошо, когда любое мнение 
  подтверждается фактами…»

Не стало Владимира Карягина…
УтРата возвРаЩаЯСЬ к НаПеЧатаННомУ

Вчера, 2 ноября, в 
Минске на 69-м году жизни 
скоропостижно умер мно-
голетний глава бизнес-сою-
зов, председатель Высшего 
координационного совета 
СЮЛ «Республиканская 
конфедерация предпри-
нимательства» Владимир 
КАРЯГИН.

«Предпринимательство 
Беларуси понесло огром-
ную утрату, – говорят кол-
леги Карягина. – Владимир 
Николаевич – инициатор сот-
ни проектов и просто хоро-
ший человек. Соболезнования 
родным и близким. Светлая 
память!»

У Карягина был коронави-
рус.

В «Народной Воле» за 27 октября напечатано 
интервью политолога Юрия Воскресенского под 
заголовком «Вы тут на воле немного «берега попу-
тали»…». Чтобы дать читателям более полное пред-
ставление о собеседнике, который недавно вышел 
из СИЗО КГБ и сегодня является довольно публич-

ной фигурой, мы решили дополнить интервью мате-
риалом сайта KYKY.org «Никогда такого не встре-
чал». Ю.Воскресенский, увидев его на страницах 
«Народной Воли», решил сделать свой комментарий. 
Что ж, плюрализм мнений как раз вписывается в 
основные правила нашей редакционной политики.

Юрий ВОСКРЕСЕНСКИЙ:
– Сразу замечу, что в «Народную Волю» попал 

не полный вариант материала, появившегося на 
сайте KYKY.org, а с купюрами. Те пассажи, которые 
вызвали у меня протест и сайту пришлось опера-
тивно дать опровержение, в публикации на стра-
ницах «Народной Воли» отсутствуют. Но не всё то, 
что из оставшегося предложено вниманию чита-
телей уважаемой газеты, я считаю объективным и 
обоснованным. В частности, такие слова, как «мог 
подставить коллегу» или, например, «интересы 

собственные для него были всегда выше интересов 
компании», должны подтверждаться фактами. Из 
почти 1200 контактов моей телефонной книжки, 
уверен, не найдется ни одного человека, который 
подтвердит подобные фразы. Очень интересно 
также, какая компания подтвердит выпад насчет 
превалирования «собственных интересов», если 
у меня в наличии письменные благодарности и 
рекомендации от собственников всех предпри-
ятий, где я работал. Так что любое мнение, считаю, 
должно подтверждаться фактами.

Внуку экс-ректора 
Белгосуниверситета дали 

10 суток
Владислав Козулин – студент второго курса факультета 

прикладной математики БГУ, его задержали во время одной 
из недавних акций протеста. Некоторое время Влад был 

на Окрестина, а затем его отправили в Жодино.

Власова и Путин рассекретили причину, 
почему Виктор Бабарико остается за решеткой

Хотя сразу после встречи в 
СИЗО КГБ Александра Лукашенко 
с политзаключенными было сооб-
щено, что ее участники согласи-
лись на неразглашение подроб-
ностей разговора, на сегодняш-
ний день многое уже известно. 
Вышедшая на свободу адвокат 
Лилия Власова сказала: «Для 
Виктора Бабарико были озвучены 
конкретные условия выхода (из 

СИЗО. – Ред.). Я, наверное, не име-
ло права сказать их, но они были 
озвучены на этой встрече».

Завесу секретности общения 
А.Лукашенко с теми известными 
лицами, которые без суда оказа-
лись в неволе, полностью припод-
нял президент России Владимир 
Путин. На днях он прокомменти-
ровал ситуацию, сложившуюся 
в Беларуси, при этом сказав, что 

«Александр Лукашенко предлагает 
внести поправки в действующую 
Конституцию или выработать 
новый документ, а после этого на 
базе этих правовых норм провести 
новые парламентские и президент-
ские выборы в Беларуси. Однако 
представители оппозиции от уча-
стия в этом пока что отказыва-
ются и продолжают находиться в 
СИЗО КГБ».

Все понятно: Виктор Бабарико 
не согласился с Лукашенко, кото-
рый вместо ухода в отставку навя-
зывает обществу свой план дей-
ствий – вначале реформирование 
Конституции, а затем проведение 
парламентских и президентских 
выборов. Он как будто не зна-
ет, что широкая общественность 
не может смириться с фальси-
фикацией итогов голосования 9 

августа и что после этого милли-
оны людей не считают его леги-
тимным президентом и требуют 
от него покинуть главный пост 
страны. И Виктор Бабарико, как и 
его сидельцы-соратники, конечно 
же, не согласен на предложения 
Лукашенко, а потому, как открыто 
сказал В.Путин, остается в СИЗО 
КГБ.

Антон СИДОРОВИЧ.

«Влад не вернулся сегод-
ня домой... – сообщила 
дочь Александра Козулина 
Ольга вечером 25 октября. 
– В свете того, что на ули-
цах города орудуют банди-
ты, это настоящий ад для 
матери – не знать, где ее 
ребенок находится и что с 
ним сейчас делают! Здоров 
ли... Жив ли...»

Позже Ольга узнала, 
что Влад на Окрестина, 
вместе с ним еще 44 чело-
века…

Суд состоялся на сле-
дующий день – как теперь 
модно, онлайн, по скайпу.

«Поеду в среду заби-

рать, – сказал «Народной 
Воле» Александр Козулин. 
– Внуку 18 лет, в декабре 
исполнится 19. Как он там 
в местах лишения свободы? 
Парень, который сидел вме-
сте с ним и недавно вышел, 
позвонил Ольге. Влад про-
сил передать маме, чтобы 
не переживала. Говорит, 
что все в порядке, интел-
лигентная публика, все 
друг друга поддерживают и 
всё нормально.

Посмотреть на жизнь 
с обратной стороны – 
оно никогда не помешает. 
Лучше доходит до людей, 
что на самом деле происхо-

дит. Это только кажется, 
что всё нормально. А ког-
да сталкиваешься с этой 
цепочкой – от момента 
задержания и до момента 
выхода, – понимаешь, что 
систему надо менять. В 
этой цепочке, к сожалению, 
сегодня вся суть нашего 
государства. Безусловно, 
это не самый лучший 
опыт. Но посмотрите, 
сколько за последние меся-
цы людей прошло через 
этот этап, и эта стадия 
важна – как момент очи-
щения, после которого при-
дет главное – осознание…»

Марина КОКтЫШ.

Едуць штрэйкбрэхеры…

Присоединились к стачке
СлыШали?

за ПРаХаДНоЙ

Вчера появилось сообщение, 
что на «Беларуськалии» присо-
единились к стачкому еще четыре 
человека. Среди них двое шахте-
ров – машинисты горных выемоч-
ных машин Валентин Скарбич 
(2-е рудоуправление) и Андрей 

Федорович (1-е рудоуправление), 
а также горнорабочий очистного 
забоя Краснослободского рудни-
ка Вячеслав Бородич. Пополнил 
ряды стачкомовцев и представи-
тель ИТР – инженер-конструктор 
Павел Павлов.

Они, как и все остальные участ-
ники стачки, требуют ухода с пре-
зидентского поста А.Лукашенко, 
прекращения насилия над участ-
никами мирных протестов, прове-
дения новых выборов.

Лариса НАСАНОВИЧ.

Генеральны дырэктра ААТ “Гродна Азот” 
Ігар Бобыр заявіў, што першая група рабочых у 
складзе 40 чалавек едзе да іх на прадпрыемства 
і гатова прыступіць да працы замест тых, хто 
прымае ўдзел у страйку. Група сфарміравана са 
спецыялістаў з Гомеля, Магілёва і Наваполацка.

Тэлеграм-каналы паведамляюць, што 
спецыялістам з іншых рэгіёнаў прапанавалі заро-
бак у 2 тысячы рублёў і пражыванне ў заводскім 
прафілакторыі.

Нагадаем, што ў мінулы панядзелак, 26 
кастрычніка, частка рабочых “Гродна Азот” 
вырашыла далучыцца да агульнанацыянальнай 

забастоўкі. Раніцай больш за 100 чалавек стаялі 
перад прахадной і не ішлі працаваць. Іх на тэры-
торыю прадпрыемства запіхваў АМАП. Тым не 
менш у некалькіх цэхах рабочыя адмовіліся пры-
маць працоўную змену, а тыя, хто адпрацаваў у 
начную, не маглі яе здаць. 

У аўторак з’явілася інфармацыя, што част-
ка рабочых застаецца на сваіх працоўных 
месцах, бо не могуць здаць змену. Сітуацыя 
паўтарылася і ў наступныя дні. Аднак з’явілася 
і інфармацыя аб звальненнях тых, хто не хацеў 
прымаць рабочую змену. 

Аляксей МІХАЛЁЎ.
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Як на плошчы Свабоды ў Ракаве 
была растаптана свабода выбару

Трыста гадоў таму, у Вялікім 
Княстве Літоўскім, Ракаў быў гора-
дам з даволі развітай прамысловас-
цю. Чаго тут толькі ні выраблялі – 
цэглу і посуд, сячкарні і малатарні, 
мэблю і дзіцячыя цацкі, тут 
друкавалі кнігі і варылі піва.

У міжваенны час, у склад-
зе Рэчы Паспалітай, Ракаў стаў 
мястэчкам, цэнтрам гміны і, зна-
ходзячыся на саменькай поль-
ска-савецкай мяжы, праславіўся 
як сталіца кантрабандыстаў. Гэта 
пра Ракаў і ракаўчан напісаў свае 
знакамітыя раманы (“Каханак 
Вялікай Мядзведзіцы” і інш.) 
Сяргей Пясецкі, заслужана 
ўшанаваны тут мемарыяльнай 
дошкай. Напісаў па-польску, але 
беларускія рэаліі і досціпы сустра-
каюцца ў тых раманах ледзь не 
на кожнай старонцы. Напрыклад, 
сядзяць два местачкоўцы ў карчме, 
і адзін другому загадвае загадку: 
“Што такое беларускі аўтамат?”. 
Яго субяседнік чухае патыліцу і 
чуе з-за суседняга стала падказ-
ку: “Беларускі аўтамат – гэта вілы: 
адзін удар – тры дзіркі”.

Сучасны Ракаў – не горад, 
не мястэчка і не вёска. Паводле 
апошняга адміністрацыйна-
тэрытарыяльнага рэгулявання ён 
займеў не зусім зразумелы статус 
аграгарадка (“гыргыргарадок” – як 
вымаўляла адна бабуля прыдума-
нае ў чыноўніцкіх кабінетах сло-
ва). Але ранейшы вольналюбны 
дух (без прыстаўкі “агра”) у гэтым 
слаўным паселішчы застаўся. 
Нездарма ў Ракаве ёсць плош-
ча Свабоды, дзе пасля пералом-
нага ў гісторыі Беларусі 9 жніўня 
ракаўчане і адстойвалі сваю свабо-
ду. Свабоду выбару.

У размешчаным на плошчы 
сельвыканкаме знаходзіўся выбар-
чы ўчастак №19. У дзень галаса-
вання на ім доўга не вывешвалі 
выніковы пратакол, а калі нарэшце 
вывесілі, выбаршчыкі абурыліся. 
Лічбы ў тым пратаколе выглядалі 
наступным чынам: за Андрэя 
Дзмітрыева – 29 галасоў, за Ганну 
Канапацкую – 26, за Аляксандра 
Лукашэнку – 1426, за Святлану 
Ціханоўскую – 84, за Сяргея 
Чэрачня – 16 бюлетэняў. Абурэнне 
выклікалі дзве лічбы – за трэця-
га і чацвёртага кандыдата. Бо калі 
стыхійна на плошчы сабраліся 
ўсе тыя, хто прагаласаваў за 
Ціханоўскую, іх аказалася больш 
за 200! Адкуль жа ўзялася лічба 84?

Да сённяшняга дня не ведае 
пра гэта і чалец выбарчай камісіі 
№19 Марыя Калбянкова, з якой 
мы сустрэліся ў Ракаве на той жа 
плошчы Свабоды. Паводле слоў 
Марыі Вікенцьеўны, яна 47 гадоў 
адпрацавала ў Ракаўскім сельвы-
канкаме (раней – сельсавеце), з 
2005 года – у выбарчых камісіях, 
але такога ўціску і гвалту, як веча-
рам 9 жніўня, не бачыла ніколі.

Толькі ў тым стосе 
бюлетэняў, якія лічыла сама 
Марыя Калбянкова, 401 быў за 
Ціханоўскую. Калі ж старшыня 
камісіі Ганна Віктаровіч (дырэк-
тар мясцовай школы) прынесла на 
подпіс выніковы пратакол, Марыя 
Вікенцьеўна, зірнуўшы ў яго, вачам 
сваім не паверыла. І – адмовілася 
ставіць свой подпіс. Разам з ёю 
запратэставалі яшчэ двое чальцоў 
камісіі (з 19-ці) – Валянціна 
Дзянісік і Таццяна Міхонская. Тут 
і разгарэўся сыр-бор.

Тром жанчынам было заяўлена: 
пакуль не падпішаце, з выканка-
ма, дзе ўжо з’явіліся сілавікі, не 
выйдзеце. “Як я магу падпісаць 
відавочную хлусню? – спраба-
вала апеляваць да старшыні 
камісіі Марыя Вікенцьеўна. – Я 
ж верніца, я ж у касцёл хаджу!” 
– “Гэта непераканаўчы аргумент, 
падпісвайце!” – насядала Ганна 
Віктаровіч. “Калі мы падпішам, 

нас людзі на плошчы разарвуць!” 
– хапалася, як за саломінку, за 
больш “пераканаўчы аргумент” 
Марыя Калбянкова (на той час 
каля сельвыканкама ўжо сабралася 
шматлікая людская грамада). Уціск 
працягваўся…

Урэшце Дзянісік і Міхонская 
здаліся і падпісалі сфальсіфікаваны 
пратакол. Націснуць на іх было не 
дужа складана – адна працуе мед-
сястрой, другая – у тым жа выкан-
каме. Пенсіянерка Калбянкова 
(гонар ёй і пашана) свой подпіс так 
і не паставіла, яе сумленне застало-
ся чыстым.

Самае цікавае, што сама 
яна 9 жніўня галасавала за… 
Лукашэнку, паколькі ўсіх астатніх 
прэтэндэнтаў лічыла выпадковымі 
ў палітыцы людзьмі. Пытаюся: ці 
аддала б сёння голас за таго самага 
кандыдата? Жанчына ажно змяня-
ецца з твару. “Ні за што! У мяне 
за апошнія два месяцы нібы вочы 
на ўсё адкрыліся”, – прызнаецца 
Марыя Вікенцьеўна Калбянкова – 
адзіны сумленны чалец ракаўскай 
выбарчай камісіі.

Відавочнай фальсіфікацыяй на 
ўчастку №19 зацікавіўся малады 
ракаўчанін Раман Гардзяюк. Лёгка 
знаходжу яго дом па вывешаным на 
франтоне бел-чырвона-белым сця-
гу. Дзень 9 жніўня яму запомніўся 
ў драбніцах: “Галасаваць я хадзіў, 
апрануўшыся ва ўсё белае, і на 
ўчастку пабачыў вельмі многа 
людзей у белым адзенні, з белымі 
стужачкамі на руках, у добрым 
настроі. Я думаў, што заўтра мы 
ўсе прачнёмся ў новай Беларусі. 
Прагаласаваўшы, я паехаў у Мінск, 

да сябра, які быў назіральнікам на 
адным з участкаў. Мяне здзівіла 
і насцярожыла вялікая коль-
касць аўтазакаў у розных кроп-
ках горада. Паўсюль міліцыя… 
Каля 150 чалавек на ўчастку, дзе 
мы знаходзіліся з сябрам, чакалі 
вынікаў. І тут прыехаў АМАП, каб 
вывезці камісію. У гэты момант 
мне стала зразумела, што заўтра 
іншай Беларусі не будзе”.

У Ракаў Раман вярнуўся на 
наступны дзень і пачуў, што яго 
землякі збіраюцца вечарам на 
плошчы. Вырашыў далучыцца да 
грамады і ўпершыню ў жыцці лоб 
у лоб сутыкнуўся з сілавікамі без 
апазнавальных знакаў. “Іх было 
8–10 чалавек – у бронекамізэльках 
і касках, з дубінкамі. Яны 
запатрабавалі разысціся. Людзі 
абурыліся, сілавікі сталі іх 
затрымліваць. Мяне таксама двое 
ў форме ўзялі пад рукі, замахнуліся 
дубінкай, праўда, не білі. Павялі 
да аўтамабіля, але нам насустрач 
выбегла невядомая мне жанчына і 
стала крычаць: “Адпусціце, гэта 
мой сын!” Мяне адпусцілі…”

Ракаўчане некалькі дзён 
спрабавалі дамагчыся праўды, 
збіраліся на плошчы Свабоды. 
Кожнага разу іх было не менш 
за дзве сотні, і людзі былі гатовы 
пісьмова пацвердзіць свой выбар. 
Ролю арганізатара подпісаў узяў 
на сябе Раман Гардзяюк: “Да 18 
жніўня ў мяне на руках ужо было 
227 подпісаў. Мы аформілі паперы 
ў патрэбнай форме, і я асабіста 
адвёз іх у Валожын – заяву ў раён-
ную пракуратуру і калектыўны 
зварот да старшыні Валожынскага 

райвыканкама Яўгена Круковіча 
з просьбай прыехаць у Ракаў і 
адказаць на пытанні жыхароў” (у 
чыноўніка часу на сустрэчу так і не 
знайшлося).

Пракурору Валожынскага раё-
на Юрыю Канапацкаму ракаўчане 
ў заяве ад 18 жніўня паведамілі: 
“Намі на выбарчым участку №19 
зафіксавана істотнае разыход-
жанне колькасці галасоў, аддадзе-
ных за кандыдата ў Прэзідэнты 
Ціханоўскую С.Г., – указаных у пра-
таколе камісіі (84 голасы) і пац-
верджаных подпісамі выбаршчыкаў 
(колькасцю 227, гл.дадатак на 9 
лістах).

Сыходзячы з сабра-
най заяўнікамі пры сумесным 
абмеркаванні інфармацыі, маюц-
ца ўсе падставы лічыць, што на 
ўчастку быў здзейснены падлог 
дакументаў па выбарах, заведа-
ма няправільны падлік галасоў і 
фальсіфікацыя вынікаў галасаван-
ня…

Просім Вас правесці правер-
ку па факце ўчыненага дзеян-
ня, якое падпадае пад прыкметы 
злачынства, прадугледжанага 
арт.192 КК Рэспублікі Беларусь, і 
прыняць рашэнне ў адпаведнасці 
з арт.174 КПК; даць прававую 
ацэнку дзейнасці членаў участко-
вай выбарчай камісіі №19 і пры-
цягнуць да адказнасці вінаватых 
у парушэнні заканадаўства асоб”.

Тры дні падумаўшы, намеснік 
пракурора Валожынскага раёна 
Яўген Маркевіч пераслаў скар-
гу з Ракава на дзеянні выбар-
чай камісіі №19 у Цэнтральную 
выбарчую камісію. Маўляў, самі 

нашкодзілі (калі нашкодзілі) – 
самі і разбірайцеся. А ракаўчанам 
намеснік пракурора патлумачыў: 
“У выпадку наяўнасці ў Вас кан-
крэтных звестак аб учыненым зла-
чынстве Вы маеце права самастой-
на звярнуцца ва ўстаноўленым 
заканадаўствам парадку ў орга-
ны папярэдняга следства па мес-
цы здзяйснення супрацьпраўных 
дзеянняў”.

227 чалавек напісалі пракуро-
ру пра канкрэтны факт парушэння 
выбарчага заканадаўства, а ахоўнік 
права прыкінуўся сляпым, які не 
ўмее чытаць...

Раман Гардзяюк, атрымаўшы 
адпіску з пракуратуры, накіраваў 
запыт у Валожынскі РАУС з прось-
бай разгледзець парушэнні ў рам-
ках артыкула 192 КК, які праду-
гледжвае канкрэтнае пакаранне за 
“загадзя вядомы няправільны падлік 
галасоў ці іншае змяненне вынікаў 
галасавання або падлог дакументаў 
пры падрыхтоўцы і правядзенні 
мерапрыемстваў, накіраваных 
на рэалізацыю права свабоднага 
волевыяўлення грамадзян, здзейс-
неныя асобай, якая ўваходзіць у 
выбарчую камісію, ці службовымі 
асобамі дзяржаўных органаў…”.

З РАУСа прыйшоў адказ, што 
артыкул 192 не ў іх кампетэнцыі. 
Раман і тут не здаўся: “Я 
патэлефанаваў на гарачую лінію 
начальніку Валожынскага РАУСа 
Дзмітрыю Вяроўчыку, і ён 
мне параіў звярнуцца ў Следчы 
камітэт. Я звярнуўся туды, але 
і адтуль атрымаў несуцяшальную 
адпіску. Вось такое замкнутае 
кола: ты просіш іх пра адно, яны 

перакручваюць твой зварот на 
свой капыл і абтрасаюць рукі”.

Найдаўжэй разважала над дас-
ланай з Ракава заявай, падмацава-
най 227 подпісамі, старшыня ЦВК 
Лідзія Ярмошына – амаль два 
месяцы. Урэшце ў Ракаў прыйшоў 
ліст і ад яе. Словы заслужанай 
юрысткі Рэспублікі Беларусь і 
ганаровай грамадзянкі горада 
Бабруйска, якая, відаць, набіла 
руку, адказваючы на падобныя 
звароты, можна лічыць вяршы-
няй казуістыкі: “Тлумачым, што ў 
адпаведнасці з Выбарчым кодэксам 
Рэспублікі Беларусь устанаўленне 
вынікаў галасавання на ўчастках 
галасавання ажыццяўляецца 
ўчастковай камісіяй выключна 
на падставе спіса выбаршчыкаў 
і бюлетэняў, якія знаходзяцца ў 
скрынях для галасавання. Кодэксам 
не прадугледжаны такія крыніцы 
інфармацыі, як сабраныя па 
ініцыятыве кагосьці з грамадзян 
пасля выбараў подпісы.

Акрамя таго, гарантый таго, 
што выбаршчыкі пры іх апытанні 
прыхільнікамі аднаго з кандыдатаў 
пацвердзілі свой сапраўдны выбар, 
не маецца. Само апытанне не адпа-
вядае прынцыпам таемнага гала-
савання, устаноўленым выбарчым 
заканадаўствам. Такім чынам, 
праўдзівых дадзеных, якія паказвалі 
б на няправільны падлік галасоў на 
ўчастку для галасавання [№19], не 
маецца”.

Што Лідзія Міхайлаўна 
клапатліва ўзяла пад крыло 
ракаўскі выбаркам, тут нічога 
дзіўнага няма – яны, што называ-
ецца, адным возам на піва ездзяць. 
Але хто даў ёй права абвінаваціць 
у хлусні як мінімум 143 законна-
паслухмяных грамадзяніна (ад 227 
мінусуем 84)? Вось ужо папраўдзе 
– валіць пані без сораму на любую 
сторану. Толькі ці ёсць сэнс дашук-
вацца праўды ў чыноўніцы, якая 
заварыла такую кашу, якую вось 
ужо трэці месяц не можа расхлё-
баць уся краіна?..

І ўсё ж Раман Гардзяюк спадзя-
ецца, што позна ці рана вінаватыя 
ў ракаўскай фальсіфікацыі будуць 
названы і пакараны. “У мяне ёсць 
цэлая картатэка парушэнняў, 
якія былі здзейснены службовымі 
асобамі падчас выбарчай кампаніі 
ў Ракаве і пасля яе – там 36 зада-
кументаваных фактаў. Уся вяр-
хушка валожынскай і ракаўскай 
улады брала ў гэтым удзел”, – 
сцвярджае Раман.

Жыве Раман па суседстве са 
школай, якой кіруе тая самая Ганна 
Віктаровіч, якая кіравала выбар-
камам на ўчастку №19. Ён неадна-
разова спрабаваў з ёю сустрэцца і 
пагаварыць, але дырэктарка адразу 
пасля выбараў сыходзіла ў адпачы-
нак і знікала з Ракава, а нядаўна 
нібыта падхапіла каранавірус. 
“У маіх вачах гэты настаўнік 
перастаў быць паважаным”, – з 
сумам падводзіць расу пад нашай 
гутаркай Раман Гардзяюк.

На развітанне цікаўлюся, ці 
не прыязджала аўтавышка зды-
маць сцяг з яго дома. Вышка не 
прыязджала, заяўляўся ўчастковы 
Аляксандр Кажэка. Але не на таго 
нарваўся. Праграміст па прафесіі, 
Раман за два апошнія месяцы 
няблага вывучыў законы і цытуе 
артыкул за артыкулам, як рэпу 
грызе. Участковаму таксама быў 
працытаваны адпаведны закон аб 
прыватнай ўласнасці, і ён сышоў як 
мыла з’еўшы.

Трое жыхароў Ракава ў жніўні 
былі асуджаны па самым папу-
лярным на сённяшні дзень у 
беларускіх судах артыкуле 23.34 – 
удзел у несанкцыянаваным мера-
прыемстве. У тым ліку маладзіца 
Алена (імя выдуманае, сапраўднае 
вядома рэдакцыі). Яна працуе ў 
дзяржаўнай установе, таму пага-

варыць “на дыктафон” згаджаецца 
толькі на ўмовах ананімнасці.

“Ведаеце, я сама магу 
палічыць хаты, у якіх галасавалі 
за Ціханоўскую. Ды і незалеж-
ныя назіральнікі, якіх, праўда, на 
выбарчы ўчастак не дапусцілі, усё 
ж на ганку лічылі людзей з белымі 
стужачкамі, рабілі апытанне. 
Лічбы і блізка не супадалі. Мы 
звярталіся ў сельсавет, ксёндз 
Дзмітрый напісаў ліст (быў у 
гэты час за мяжой), бацюш-
ка Сергій на сустрэчу людзей на 
плошчы прыходзіў. Усе не засталіся 
абыякавымі да таго, што адбы-
лося. Сабраліся, пагаварылі, але 
ніякага станоўчага выніку ад мяс-
цовай улады не дамагліся.

“Вынікам” асабіста для 
мяне стаўся суд у Валожыне. А 
перад гэтым у мяне наш участ-
ковы Кажэка ўзяў тлумачэнні. 
Так, я прыходзіла на плошчу, я 
не адмаўлялася, але што ў тым 
супрацьзаконнага? Я маю права 
прайсціся з людзьмі. Мы хацелі 
пагаварыць са старшынёй сель-
выканкама. Што гэта робіцца 
ў нашай краіне – туды не хадзі, 
там не стой!.. Канешне, у падад-
зенай у суд паперы было сказана 
пра мой удзел у несанкцыянава-
ным мітынгу. А я наш сход, які, 
дарэчы, ніхто не арганізоўваў, не 
лічу мітынгам. Мітынг, я так раз-
умею, мае нейкі сцэнар, павінны 
быць выступоўцы. А ў нас людзі 
проста прыйшлі, паміж сабой 
ціха пагаварылі. Які ж гэта 
мітынг? Мы праспявалі, праўда, 
“Магутны Божа” – сабраліся людзі 
з трох ракаўскіх хораў: каталікі, 
праваслаўныя і пратэстанты.

У выніку мне прысудзілі тры 
базавыя. На суд я не ездзіла – наво-
шта? Ведала, што абавязкова 
асудзяць. Так, атрымліваецца, я 
прызнала віну. Вінаватая, але не 
каюся! Па Канстытуцыі я маю 
права на мірныя сходы. Але хто 
сёння на тую Канстытуцыю зва-
жае? Пагоня ў нас таксама не заба-
ронена і нават пад аховай дзяржа-
вы, аднак паспрабуй з ёю прайдзіся! 
Такі буралом у краіне ўсчаўся – 
хоць у склеп які хавайся. Столькі 
няпраўды з афіцыйных СМІ штод-
ня выплюхваецца! Каб ведаць 
праўду, хоць сваю, ракаўскую, мы 
завялі свой тэлеграм-канал”, – як 
суцяшэнне паведамляе мне спада-
рыня Алена.

Прачытаўшы гэту гісторыю, 
магчыма, хтосьці пазайздросціць 
ракаўчанам: ніхто з іх нават 
на суткі не загрымеў, усё абыш-
лося трыма штрафамі. І пры-
гадае, як у вёсцы Лебедзева на 
Маладзечаншчыне на людзей, якія 
разам са сваім мясцовым дэпу-
татам пасля 9 жніўня неслі заяву 
ў сельсавет, наляцелі амапаўцы і 
проста пасярод ходнікаў паклалі 
ўсіх тварам у зямлю (і дэпутата 
таксама).

Так, на фоне забойстваў і 
выкрадання людзей на вуліцах, 
пасля катаванняў у аўтазаках і 
вязніцах, пасля масавых драматыч-
ных звальненняў па палітычных 
матывах у недалёкім Мінску 
“гыргыргарадок” Ракаў сапраўды 
выглядае зацішным кутком. Але 
зацішак гэты да пары да часу.

Ракаўчане ўпэўнены: не цяпер, 
дык ў чацвер вяршэнства зако-
на будзе адноўлена, і тыя, хто 
растаптаў іх свабоду выбару на 
плошчы Свабоды, атрымаюць пра-
вавую ацэнку сваёй дзейнасці. А 
пакуль тое станецца, агрэсіўныя 
генералы, якія сабраліся ваяваць 
з уласным народам, у чым не саро-
меюцца прызнацца з тэлеэкрана, 
павінны памятаць пра “беларускія 
аўтаматы”, якіх у кожнага добрага 
гаспадара па некалькі штук на пад-
ворку знойдзецца…

Антон ЗАГОРСКІ.

Кіраўнік Валожынскага райвыканкама Яўген Круковіч 
не пажадаў сустрэцца з ракаўчанамі.

Марыя 
Калбянкова 
не падпісала 
фальшывы 
пратакол.

Раман Гардзяюк – 
ракаўскі 
праўдашукальнік.

Ганна Віктаровіч 
старшынявала на 
выбарчым участку №19.

Госдолг растет…
Государственный долг Беларуси 

на 1 октября 2020 года составил 
56,9 млрд рублей, увеличившись по 
сравнению с началом года на 12,1 
млрд рублей, или на 27%, сообщает 
Минфин.

Золотовалютные резервы 
Беларуси только за август и сен-
тябрь снизились на 1,535 миллиар-
да долларов, или на 17,6%.

ПоДСЧитали ШлаГбаУм

Въезд запрещен!
Беларусь временно запретила въезд 

иностранным гражданам и лицам без 
гражданства.

Как сообщает Госпогранкомитет, огра-
ничение вводится в связи с карантинны-
ми мерами по коронавирусу. Оно будет 
действовать на всех погранпереходах, за 
исключением Национального аэропорта 
Минск.

каДРы
Экс-министр ЖКХ нашел 

новую работу
Александр Терехов назначен гендиректором 

государственного производственного объединения 
«Минскстрой». Александр Терехов был министром ЖКХ 
с 2004-го по 2020 год.

«Минскстрой» координирует работу около 20 стро-
ительных предприятий столицы и выступает самостоя-
тельным заказчиком строительства. До начала октября 
2020 года его возглавлял Игорь Скопцов, но он покинул 
пост по соглашению сторон.

фиНаНСы

«Приорбанк» платит за новичков
«Приорбанк» ввел систему воз-

награждений за привлечение новых 
клиентов – индивидуальных пред-
принимателей и юридических лиц. 
Партнером может стать любой 
человек, а за каждую рекомендацию 
можно получить до 150 рублей.

Как сообщает пресс-служба 
банка, чтобы стать партнером, 

нужно заключить договор. Дальше 
требуется лишь рекомендация: 
все переговоры, выбор пакета и 
оформление счета берут на себя 
специалисты банка.

Величина вознаграждения зави-
сит от формы собственности при-
влекаемых клиентов и их количе-
ства в месяц. Так, при привлечении 

одного ИП в месяц выплачивается 
40 рублей, а юридического лица – 
80. Каждая успешная рекоменда-
ция двум и более клиентам в месяц 
поощряется 50 рублями за каждого 
ИП или 150 – за каждую организа-
цию. Деньги перечисляются на счет 
партнера по результатам месяца.

Галина РУт.
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Ці спадабалася б 
Купалу, каб ён 
наведаў тую залу?
Як вядома, некалькі дзясяткаў 
артыстаў Купалаўскага тэатра 
звольніліся ў знак пратэсту, таму 
многія калектывы, падтрымліваючы 
калег, лічаць недапушчальным 
выступаць на гэтай сцэне. Аднак зна-
ходзяцца і штрэйкбрэхеры. Нядаўна 
ў паўпустой зале выступіў ансамбль 
“Харошкі”, а затым і Дзяржаўны 
аркестр пад кіраўніцтвам Міхаіла 
Фінберга (у зале было каля дзясятка 
слухачоў). Тым не менш у інтэрв’ю 
TUT.BY М.Фінберг адзначыў, што 
“канцэрт прайшоў на надзвычай 
высокім узроўні”…

Хоць выраз той – не адкрыццё,
Ды колісь прагучаў цікава:
“Жыццё – тэатр”.
“Тэатр – жыццё,” – 
Такая ў нас на сёння ява.
Акцёры, поўныя надзей,
На нейкі час сышлі са сцэны,
Каб далучыцца да людзей,
Якім патрэбны перамены
І воля, хлеба акрамя.
Той калектыў трывалы, сталы.
Ён носіць звонкае імя,
І ў ім застаўся дух Купалы.
Улада секануць з пляча
Па калектыве парашыла:
– У вас не будзе гледача,
Праблемы мецьмеце з грашыма!
У нас артысты будзь здароў –
Другая знойдзецца праграма!
І выгналі, як святароў
Бальшавікі прагналі з храма.
(Мы помнім гэты знак бяды,
Калі нахлынуў час імглісты.)
На жаль, знайшліся сапраўды
Ва ўлады “іншыя артысты”,
Якім не горкі хлеб любы,
Тым больш калі даюць да хлеба…
Ну, словам, грошы мець абы,
А гонар, лічаць, мець не трэба.
Дарма, што там не іх дэкор,
Дарма, што сцэна там чужая,
Пабоку ім людскі дакор –
І гнеў іх нават не пужае.
Да ганьбы пралажылі шлях
Спярша славутыя “Харошкі”.
Відаць, бюджэт трашчыць па швах,
Дык зарабіць рашылі трошкі:
Каб адбылося ўсё-ткі “шоу”,
Улада шчодрая без меры.
А хто на тое “шоу” прыйшоў?
Як кажуць, тры пенсіянеры.
Дый ім уладная рука,
Гавораць, раздала білеты
(Выходзіць так, што спадцішка)
На “баль” амаль таемны гэты.
Яшчэ аркестра калектыў
Не змог пазбавіцца спакусы.
Канцэрт запіша ў свой актыў,
Бо ацанілі беларусы,
Ад іх гучацьме пахвала,
Падзяк пачуецца нямала,
Бо не пустой усё ж была
Яна, купалаўская зала.
І сам аркестра кіраўнік
Адзначыў поспех несумненны:
У слухачоў экстаз узнік –
Ён бачыў той экстаз са сцэны.
Дый слухачам няма цаны,
Бо іх прыджгала… цэлых дзевяць!
Цяпер, шчаслівыя, яны
З аркестрам гэты поспех дзеляць.
                         ***А неўзабаве – хоць заплач! –
Аркестру не пазбегнуць драмы,
Бо слухацьме адзін слухач,
Хоць ён у нас галоўны самы…

Для ўсіх адно месца
Аджыўшы век свой – 
Тлумны ці іскрысты,
Мы ў адно месца ўсё-такі трапляем,
Што пеклам называюць песімісты,
А аптымісты называюць раем…

У Адама цешчы не было
– А хто быў цешчай у Адама? –
Малеча бацьку дурыць клёк.
– Адсутнічала цешча-“мама”,
Бо жыў ён у раі, сынок…

Бяда
Не ў тым бяда, што пасля “дозы”
Бракуе клёку нецвярозаму,
А ў тым бяда, што ўжо цвярозы,
Ды ўсё адно бракуе розуму…

Чужы і свой
– Чужы мужык, калі паддаты,
Такі цікавы, зухаваты,
І лексікон яго багаты…
А свой мужык – прыдуркаваты.
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П О Ш Т А

калоНка 
алеСЯ НЯЎвеСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

Газета ЧытаЧ

ПРаШУ Слова!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
каРтиНа ЖизНи

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛ СКИй.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАцКІ. 
Магіл ў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На заметкУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНеНие

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИй.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

Наболело!

еСтЬ воПРоС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛ НИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лиЧНыЙ оПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САй.
Минск.

откРытое ПиСЬмо

Скорее всего, я обращаюсь не по адресу, но хотелось бы надеяться на Вашу помощь, 
уважаемая редакция газеты «Народная Воля».

Лет 20 назад я написал письмо Экзарху всея Беларуси Филарету с просьбой 
разъяснить православному атеисту-президенту христианские ценности. Письмо 
было получено, но, судя по развитию дальнейших событий, не было принято во 
внимание какой-то из сторон.

В связи с последними событиями в Беларуси сейчас я хотел бы обратиться с 
Открытым письмом к Патриаршему Экзарху всея Беларуси Вениамину, мнение которо-
го о происходящих в Беларуси событиях мне (думаю, и другим верующим) очень хотелось 
бы знать.

Текст письма прилагаю. Буду рад, если как-то поможете донести его до адресата.
                                                                                  С уважением – Сергей ЛЕОНОВИЧ.

Митрополиту Минскому и Заславскому, 
Патриаршему Экзарху всея Беларуси Вениамину

Мне 78 лет, я с ужасом 
наблюдаю за тем, что творится 
в XXI веке в центре Европы: 
за тем, как темные дьявольские 
силы (бесы) носятся по улицам 
белорусских городов, избива-
ют, калечат, насилуют и убива-
ют светлых мирных людей на 
улицах, в автозаках, в застен-
ках силовых структур. Такого 
открытого издевательства над 
людьми, пожалуй, не было даже 
во времена Сталина! Но больше 
всего меня, как православного 
верующего, удручает Ваше мол-
чание по этому поводу. Такое 
впечатление, что Вы совершенно 
не в курсе того, что происходит 
в Беларуси!

Да, Синод РПЦ вечером 25 
августа опубликовал постанов-
ление, в котором заявил о под-
держке усилий митрополита 

Павла, направленных на вос-
становление мира и обществен-
ного спокойствия в Беларуси. 
РПЦ назвала «важным тща-
тельное расследование вла-
стями Республики Беларусь 
всех случаев применения наси-
лия как к гражданам, так и к 
сотрудникам сил правопорядка, 
и наказание виновных в нару-
шении закона»:

«Церковь категорически осуж-
дает любые формы насилия и 
выражает надежду на проведение 
расследования компетентными 
органами всех вопиющих случаев 
проявления жестокости.

Мы верим и надеемся, что 
руководство страны, которое по 
праву призвано уважать и охра-
нять свой народ, остановит 
насилие, услышит голоса обижен-
ных и невинно пострадавших в 

период противостояния, а про-
явивших зверство и жестокость 
– предаст законному Суду и осуж-
дению.

Вместе с тем Православная 
Церковь всегда была и будет вне 
политики».

Казалось бы, всё в поряд-
ке, против силовиков, открыто 
убивших мирных демонстран-
тов и нарушивших Заповедь 
Господа «Не убий!», срочно 
будут возбуждены уголовные 
дела. Но нет! Прошло уже поч-
ти три месяца, а ни одно дело 
не заведено, в то время как 
против протестующих возбуж-
дено уже несколько сотен дел.

Вы в своем первом обраще-
нии к верующим сказали: «Бог 
обращается к человеку шепо-
том любви, а если он не услы-
шан – то голосом совести». Вот 

и хотелось бы узнать, что гово-
рит Вам голос совести по этому 
вопросу? Или Вы считаете, что 
убийства и издевательства над 
людьми – это политика? Тогда 
что же является преступлением? 
Мирный выход людей на улицы? 
А лекции в церквах в защиту 
жителей Югославии от НАТО 
можно было читать?

То, что сейчас происходит 
в Беларуси, – это борьба свет-
лых сил со злом! Вам долж-
но быть известно высказыва-
ние Святителя православной 
церкви позапрошлого века 
Игнатия Брянчанинова о том, 
что «Россия (и входящая в союз 
с ней Беларусь. – Прим.авт.) 
может стать орудием гения из 
гениев – Антихриста. А про-
тивники Антихриста сочтут-
ся возмутителями, врагами 

общественного блага и поряд-
ка, подвергнутся и прикрыто-
му, и открытому преследова-
нию, а также пыткам и каз-
ням». Что и происходит сейчас 
в Беларуси.

Более того, в марте 1997 
года мне в руки на пару минут 
попала книга издательства 
«Мир с Богом», где я наткнул-
ся на предсказания Святого 
Иоанна Кронштадтского. Бегло 
прочитав все его уже сбыв-
шиеся предсказания о гряду-
щей революции, гражданской 
войне, убийстве царя, созда-
нии мощного государства 
и его дальнейшем распаде, я 
почти дословно запомнил сле-
дующее предсказание: после 
распада государства «придет 
Правитель, Предтеча Сатаны, 
который под различными бла-

говидными предлогами будет 
пытаться воссоздать рухнув-
шее государство». В то вре-
мя такой правитель, на мой 
взгляд, уже был, более того, 
думаю, что позже появился и 
сам Сатана – отец лжи.

Но заканчивалось это пред-
сказание еще не сбывшейся фра-
зой: «И это будет незадолго до 
Конца Света».

И сказано: «Ангелы Господние 
(уже) взвешивают души полез-
ные».

Подумайте о своей душе! 
Пока не поздно, прореагируй-
те на происходящее в настоя-
щий момент в Беларуси, что-
бы не запятнать свою душу. 
Определитесь, кому вы служите 
– Богу или Сатане?!

Сергей ЛЕОНОВИЧ,  
инженер, ветеран труда.

«Я уезжал из Беларуси в командировку,  
а оказалось, что навсегда»

История белорусов, которые были вынуждены 24 года назад переехать в США

как это было

Лариса и Игорь Шоломицкие 
познакомились в 1990 году: уни-
верситетский преподаватель 
математики подвез на маши-
не эффектную девушку. Так 
завязались отношения на всю 
жизнь. «При ней было все, кро-
ме хорошего мужа», – шутит 
Игорь. Жена кивает, соглаша-
ется.

Тогда они не знали, что 
будет потом: впереди ждала 
политика, которая вмеша-
лась в их жизнь и перевернула 
ее. Бежать от нее пришлось 
в США. Теперь, когда белорусы 
вновь начали борьбу с дикта-
турой, Лариса и Игорь решили 
рассказать, как изменилась их 
жизнь, когда Лукашенко при-
шел к власти, и как все эти 
долгие годы они выносили раз-
луку с близкими.

– Началось все с того, что 
в начале девяностых я захотел 
открыть бизнес, который был 
связан с международными пере-
возками. Тогда я еще не знал, к 
чему это может привести с при-
ходом новой власти. Открыл, 
пригласил Ларису на работу. 
Через определенные связи уда-
лось взять кредит. Для девяно-
стых это были огромные деньги, 
– вспоминает Игорь.

– В какой момент появилась 
политика?

– Мы осознали, что проис-
ходит в стране, приняли реше-
ние поддерживать материально 
оппозицию. Внести свой вклад 
в то, чтобы Лукашенко к власти 
не пришел. Тем более что оборот 
в фирме был миллион долларов 
в год.

В нашем офисе часто появ-
лялись политические лидеры, 
которым мы давали помещение 
для заседаний. Так и познако-
мились с Зеноном Позняком. И 
когда Вячеслав Кебич был пред-
седателем Совета министров, 
всей оппозиции было разрешено 
иметь такие теневые кабинеты. В 
случае прихода к власти сможем 
сразу же предложить свою про-
грамму.

– Можно сказать, что тог-
да в политике были многие, но 
никто не считал себя оппозици-
ей. Просто еще не доросли до 
власти, – добавляет Лариса.

– Почему пришлось уезжать 
из страны?

– Я уезжал из Беларуси в 
командировку, а оказалось, что 
навсегда. Хотел организовать 
совместное предприятие с бело-

русской диаспорой в США. Это 
была цель моей поездки. Тогда 
узнал, что депутатов из парла-
мента в Минске выводит ОМОН, 
Зенон Станиславович тоже там 
был. Понял, что если вернусь, то 
окажусь в тюрьме. Теперь уже 
осознаю, что могли даже зако-
пать в лесу. Так страна буквально 
за пару дней превратилась в дик-
татуру. Считаю, что тогда мож-
но было объявить импичмент, 
если бы из России не прилетел 
Виктор Черномырдин, который 
сломал волю последнего предсе-
дателя Верховного совета Семена 
Шарецкого.

– Лариса, а что вы делали в 
тот момент?

– Я управляла фирмой, пока 
ко мне не пришли. Не знаю, кто 
это был. Через месяц я уехала к 
мужу в Нью-Йорк, потому что 
уже начинались угрозы.

– А что стало с бизнесом?
– Отняли. И мы до сих пор не 

можем узнать, каким образом и у 
каких людей он оказался.

– Как вы думаете, почему 
тогда победил Лукашенко?

– У Москвы были два став-
ленника: Лукашенко и Кебич. 
Взяли Лукашенко, потому что 
Кебич, говорят, злоупотреблял 
спиртным. Лукашенко съел 
Станислава Шушкевича за знаме-
нитый ящик гвоздей, Станислав 
Станиславович в силу своей 
порядочности не смог ему отве-
тить. А Позняку, я думаю, просто 
урезали голоса.

– Как началась ваша жизнь 
в США?

– Из директора фирмы я пре-
вратился в обычного рабочего с 
самой низкой заработной пла-
той. Английского мы не знали. 
Из того, что у нас было, – это 
белорусская диаспора, которая 
очень активно поддерживала. 
Получить статус иммигрантов 
помогли Зенон Позняк и Сергей 
Наумчик, которые должны были 
ехать с докладом на конгресс в 
Вашингтон. И на тот момент у 
них уже было политическое убе-
жище.

– С Зеноном Станиславовичем 
и его женой Галиной мы три года 
жили в одной квартире. Всегда 
напоминал нам, что нужно 
говорить только по-белорусски. 
Много работал, писал книги. И 

действительно даже в США мно-
гое делал, – отмечает Лариса.

– Было ли страшно?
– Самое страшное было, ког-

да шло время, а мы узнавали, 
что многие наши знакомые в 
Беларуси пропали без вести. В 
это тяжелее всего было поверить.

– Вы успели сказать что-то 
близким?

– Нет, мы рассказали об этом 
потом по телефону через много 
лет. Не хотелось кому-то при-
носить вред. У Ларисы в Минске 
осталась дочь от первого брака, 
которой было 18 лет, родители, 
которым мы были вынужде-
ны врать. Спустя пару лет дочь 
получила документы на выезд, но 
приняла решение не использо-

вать этот шанс. Она влюбилась, 
вышла замуж, родила ребенка. 
И только когда ей было 36 лет, 
приехала к нам в Нью-Йорк 
жить, получила политическое 
убежище.

– У меня разрывалось сердце 
как у матери. Было ощущение, 
что я ее бросила. Но у нас про-
сто не было выхода, – говорит 
Лариса.

– А внучку вашу дочь оста-
вила?

– Да. Наша внучка тоже 
сделала выбор остаться. 
Аргументировала это тем, что 
любит свою страну и готова 
за нее бороться до последнего. 
Знаем, что сейчас активно уча-
ствует в протестах. И мы гордим-

ся таким поступком. Другой бы 
уже сбежал.

– Что вам сказали близкие, 
когда вы позвонили и объясни-
ли, почему не вернетесь?

– Они от нас отказались. 
Дочь многое сначала восприня-
ла в штыки. С родителями нам 
не о чем стало говорить, когда 
мы прожили какое-то время в 
демократической среде. Мы ста-
ли мыслить другими категори-
ями. Если меня останавливает 
полицейский, я не думаю, что 
мне сейчас будет плохо, а иду 
и подаю на него в суд за это. Я 
чувствую свои права и защиту 
во всем.

– А вы приезжали в 
Беларусь? Как менялась страна?

– Первое время дочь при-
возила нашу маленькую внучку 
в Чехию, Литву. Мы встреча-
лись там, а потом снова рас-
ставались на годы. Я приехал в 
Беларусь в 2014 году. Минск сам 
внешне изменился, но, когда я 
зашел в Дом быта, оказался в 
СССР. Потом я съездил впер-
вые после иммиграции к маме 
в Пинск и увидел мужиков на 
телеге. Оказалось, что ничего не 
поменялось. Начал разговари-
вать с людьми, а они абсолютно 
чужие.

– Как мама отреагировала на 
ваш приезд?

– Ей почти девяносто лет. 
Плакала. Все плакали. Отца я не 
успел увидеть.

– Что думаете о событиях в 
Беларуси?

– Это трагедия. Но первой 
мыслью у меня было: «Наконец-
то проснулись». Мы сразу же 
решили материально поддержать 
белорусов, которые пострадали.

– А вы голосовали?
– Нет, не голосовали, потому 

что у меня достаточно напряжен-
ные отношения с белорусским 
консульством в США. Работают 
там далеко не простые люди. Нам 
очень симпатичен как политиче-
ский лидер Виктор Бабарико, и 
мы безмерно уважаем Светлану 
Тихановскую. Считаем, что бело-
русы совершили подвиг в этом 
году. Борьба у вас сейчас по всем 
фронтам. Мы в девяностые боя-
лись объявлять забастовку, что-
бы не разрушить прогрессивную 
экономику. А теперь что? Одни 
долги...

– Вы хотите вернуться в 
Беларусь?

– Посмотрим…
Фира РАЗУМОВСКАЯ.
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ГДе это виДаНо…

эвРика!

ПеРеГовоРы

там, У НиХ

фотофакт

иХ СУДЬба

60 лет одиночества
Что там, на Острове свободы?

Конституционный суд Украины  
забросали презервативами

В упавшем в Сахаре метеорите нашли  
воду с Марса

Россия окажет Еревану помощь, если бои 
начнутся на территории Армении

Удивительные тыквы – 2020

Экономика Франции и Испании показала 
рекордный рост

Ровно 60 лет назад, в 
октябре 1960 года, США 
начали блокаду Кубы и ввели 
против режима Кастро жест-
кий санкционный режим. 
Это самое долгое эмбарго 
в мировой истории сильно 
бьет по кубинской эконо-
мике и населению Острова 
свободы, особенно с тех пор, 
как прекратил свое суще-
ствование Советский Союз, 
а вместе с ним иссякла и 
братская помощь революци-
онной Кубе. Сегодня местная 
промышленность в упадке, в 
стране дефицит самых необ-
ходимых товаров, в том чис-
ле лекарств и медицинско-
го оборудования. Но и для 
американцев эти санкции 
обернулись миллиардными 
убытками из-за невозмож-
ности развивать бизнес на 
таком перспективном рынке. 
И вдвойне обидно наблю-
дать из Вашингтона, как Кубу 
осваивает главный конку-
рент – Китай.

С чего началась самая 
долгая в истории экономи-
ческая блокада и почему она 
не прекращается даже после 
смерти лидера кубинской 
революции – речь об этом 
идет в статье.

В зоне американ-
ских интересов
Райский остров в 

Карибском море, некогда 
колонизированный испан-
цами, всегда находился в 
зоне американских инте-
ресов. В 1820 году третий 
президент страны Томас 
Джефферсон писал, что 
Куба стала бы «интересней-
шим дополнением в систе-
ме штатов». В середине века 
новорожденное государство 
даже пыталось купить коло-
нию у Испании, но сделка 
провалилась.

Сама Куба вряд ли хоте-
ла продолжать существо-
вать как колония – но имен-
но стремление к свободе и 
привело к зависимости от 
северных соседей. Войны за 
независимость приносили 
разорение, а американские 
инвесторы с радостью этим 
пользовались, скупая за бес-
ценок кубинские террито-
рии. К концу XIX века четы-
ре пятых всех экспортных 
товаров Кубы отправлялись 
именно в США.

В 1898 году в стране в 
очередной раз вспыхнула 
освободительная борьба, и 
американцы не могли не вме-
шаться: теперь это не только 
касалось их денежного инте-
реса, но и угрожало множе-
ству граждан США, живших 
и работавших на острове. 
Американское вмешатель-
ство сыграло решающую 
роль в войне с Испанией: 
Куба получила независи-
мость, но лишь формальную, 
фактически же она перешла 
из-под испанского контроля 
под контроль соседа, стре-
мившегося к мировой геге-
монии.

После этого США год от 
года укрепляли свои пози-
ции. Уже к 1926 году они 
владели 60 процентами 
кубинской сахарной про-
мышленности и импортиро-
вали 95 процентов ее про-
дукции.

Из-за важности этого 
промысла полуколониальное 
государство называли «аме-
риканской сахарницей»

Штаты поддерживали 
каждое следующее лояльное 
правительство, и в государ-
ственных переворотах раз за 
разом оказывались на сто-
роне победителей. Вернее и 
ближе всех для Вашингтона 
оказался Фульхенсио 
Батиста. В его правление 
Куба превратилась в тури-
стический оазис для зажи-
точных американцев: мафи-
ози из США контролировали 
многочисленные казино и 
публичные дома Гаваны, про-
цветала коррупция.

Все это на фоне того, что 
экономика страны уже напо-
ловину – а во многих важных 
секторах и целиком – зави-

села от участия Америки. 
Подобные условия в XX веке 
не раз провоцировали соци-
алистические восстания в 
странах. То же произошло и 
на Кубе.

Кроваво-красные 
тропики

К концу 1950-х револю-
ционеры со всем извест-
ными именами – Эрнесто 
Че Гевара и Фидель Кастро 
– уже до предела разожгли 
борьбу с режимом Батисты. 
В 1958 году, когда война с 
революционерами перешла в 
самую активную фазу, США 
подвели своего партнера: по 
международным соглашени-
ям они не могли поставлять 
оружие для агрессивных бое-
вых действий. Повстанцам 
это сыграло на руку, и уже 
в следующем году Батиста 
бежал из страны, а ее главой 
стал Фидель Кастро.

Американцы очень 
быстро поняли, что новые 
власти им совсем не друзья. 
Те вполне открыто симпа-
тизировали большевикам 
и последовали за ними в 
реформах: в первый же год 
правления стали избавляться 
от частного землевладения и 
отбирать в пользу государ-
ства – без каких-либо ком-
пенсаций – американские 
предприятия. США отреа-
гировали на многомиллион-
ные убытки ответными эко-
номическими мерами: резко 
ограничили покупку сахара 
и отказались продавать Кубе 
топливо.

Вслед за этим последова-
ли и другие санкции. США 
постановили, что лишат 
помощи любое государство, 
которое будет сотрудничать 
с новой властью острова, а 
также запретили продавать 
Кубе любые товары, которые 
могут быть использованы для 
войны. Социалистическому 
правительству пришлось 
искать нового партнера. Им 
вполне предсказуемо стал 
СССР.

Советский Союз согла-
сился покупать сахар и про-

давать нефть идеологическим 
соратникам. Масштабные 
репрессии против «классо-
вых врагов» его, конечно, 
не смущали. Такой дружбы 
рядом со своими границами 
американцы стерпеть не мог-
ли: именно тогда, в 1960 году, 
президент Дуайт Эйзенхауэр 
своим указом ввел полное 
эмбарго на экспорт това-
ров на Кубу – позволялось 
ввозить только продукты и 
лекарства.

Провальное 
вторжение

Одновременно с эконо-
мическим давлением готови-
лось и силовое: почти сра-
зу после победы революции 
в ЦРУ начали думать, как 
избавиться от враждебно-
го режима. Большую ставку 
делали на то, что население 
недовольно тоталитаризмом 
и готово свергнуть Кастро, 
как только его власть пошат-
нется.

Для этой точки зрения 
были основания: на терри-
тории Кубы тогда действо-
вали партизанские группы 
противников нового лидера, 
а находившиеся в США эми-
гранты ждали возможности 
вернуться на остров и ото-
мстить. Стоит отметить, что 
причины у них были раз-
ные (кто-то просто придер-
живался проамериканских 
взглядов, а кто-то не поде-
лил власть с Кастро), но это 
не помешало Вашингтону  

сделать ставку именно на 
них при планировании втор-
жения.

В начале 1961 года аме-
риканская армия пригото-
вилась забросить на тер-
риторию страны десант из 
полутора тысяч кубинцев, 
а противники Кастро в 
крупных городах готови-
лись одновременно начать 
диверсии и саботаж. 
Добившись контроля, они 
могли потребовать амери-
канской интервенции, и в 
ЦРУ обещали, что США на 
это пойдут.

Однако революцион-
ные власти действовали 
на опережение. Они аре-
стовали лидеров «пятой 
колонны», заменили муля-
жами самолеты на тех 
аэродромах, по которым 
позже ударила американ-
ская авиация, и развернули 
полномасштабную пропа-
ганду уже через несколько 
часов после того, как стало 
известно о десантной опе-
рации. Коллективизация и 
репрессии вряд ли радова-
ли кубинцев, но иностран-
ное вторжение оказалось 
страшнее.

Превосходящие силы 
кубинской армии разбили 
десантный отряд на пляже 
Плайя-Хирон, взяв боль-
шую часть его бойцов в 
плен, а в ходе боев сбили 
12 американских самоле-
тов. США при этом так и не 
вмешались в полную силу. 
Скрыть свое участие в опе-

рации им тоже не удалось: 
мировое сообщество тут же 
узнало о произошедшем и 
выступило с осуждением. 
Президент Кеннеди был 
разочарован действиями 
ЦРУ. Зато рады были новые 
власти Кубы.

Апокалиптическая 
дружба

Все это не могло не уси-
лить вражды. Американская 
сторона продолжала уси-
ливать санкции: под запре-
том оказался импорт любых 
товаров, в создании кото-
рых использовались кубин-
ские материалы. В начале 
1962 года США также доби-
лись исключения Кубы из 
Организации американских 
государств. При этом не 
обсуждалось то, что сами 
Штаты грубо нарушили ее 
правила, устроив вторжение 
на остров, – на тот момент 
американские власти еще не 
признали своей вины.

На фоне этого Куба 
неизбежно сближалась с 
Советским Союзом: в стра-
ну приезжали советские 
военные специалисты, брат 
Фиделя Кастро Рауль ездил 
в Москву и встречался с 
Никитой Хрущевым, догова-
риваясь о поддержке оружи-
ем и техникой. Всем известно 
о том, что за такую политику 
Фиделя неоднократно пыта-
лось устранить ЦРУ – и ни 
одна попытка не увенчалась 
успехом.

Вскоре эта дружба поста-
вила мир на грань ядерной 
войны. После того как в 
Турции появились амери-
канские ракеты, способные 
донести ядерные боеголовки 
до Москвы, СССР пошел на 
ответный шаг: на Кубе раз-
местили советские ракетные 
части.

США довольно быстро 
выяснили это, и вплоть до 
конца октября 1962 года 
готовили полномасштабную 
интервенцию. Тогда же аме-
риканские ВМС устроили 
блокаду Кубы, пытаясь не 
пропустить советские кораб-
ли с боеголовками.

Кастро, не веривший в 
мирное разрешение напря-
женности, призывал руко-
водство СССР не дожидаться 
вторжения и нанести превен-
тивный удар по американ-
ской территории – то есть 
развязать атомную войну. 
Хрущеву, однако, удалось 
прийти к соглашению с 
Кеннеди: США дали гаран-
тию, что не нападут на Кубу 
и уберут ракеты из Турции 
(а также из Италии), за это 
им позволили наблюдать, как 
советские ракеты покидают 
Кубу.

После этой драмы пла-
нетарного масштаба кубин-
ско-советские отношения 
охладели. Но за неимением 
альтернативы остались дру-
жественными до самого рас-
пада соцлагеря. 

(Окончание на 6-й стр.)

Фульхенсио Батиста во время визита в Вашингтон  
в 1938 году.

Фидель Кастро с солдатами, 1959 год.

Кастро и глава СССР 
Никита Хрущев.

У здания Конститу-
ционного суда Украины про-
шла акция протеста против 
отмены уголовной ответствен-
ности за недостоверные дан-
ные в декларациях госслужа-
щих. Как это было? Репортаж 
DW.

«Отправим судей-пре-
дателей КСУ в Ростов!» – на 
этот призыв антикоррупци-
онных организаций и ряда 
политических партий помочь 
судьям пойти по стопам бегло-

го экс-президента Украины 
Виктора Януковича отклик-
нулось около тысячи человек, 
которые утром в пятницу 
30 октября пришли к зда-
нию Конституционного суда 
Украины (КСУ). Демонстранты 
требовали отставки судей и 
«перезагрузки КСУ», а так-
же открытого конкурса на их 
должности. Пикетчики дер-
жали плакаты «КСУ в отстав-
ку!», «Декларации и подот-
четность!», «Нет коррупции и 

произволу!», «Майдан крадет-
ся!» и другие.

Акция стала ответом на 
решение КСУ, отменившее 
уголовную ответственность за 
декларирование чиновниками 
недостоверной информации. 
Также КСУ признал не соот-
ветствующими Конституции 
Украины некоторые пункты 
и статьи закона «О предот-
вращении коррупции», кото-
рые касаются полномочий 
Национального агентства по 
вопросам предотвращения 
коррупции (НАПК). Решение 
было опубликовано 28 октя-
бря. После этого НАПК зая-
вило о закрытии реестра 
электронных деклараций во 
исполнение решения КСУ. 
Национальное антикоррупци-
онное бюро Украины (НАБУ) 
сообщило, что вынуждено 
прекратить 110 уголовных 
производств в отношении 
должностных лиц.

Ученые нашли в метеори-
те, который упал в пустыне 
Сахара, воду с Марса. Ее воз-
раст насчитывает порядка 4,4 
миллиарда лет, считают иссле-
дователи. Результаты рабо-
ты опубликованы в журнале 
Science Advances.

Минеральный состав мете-
орита NWA 7533, который упал 
на землю в 2012 году, показал 
признаки окисления, свой-
ственного для воды. «Это окис-
ление могло произойти, если бы 
вода присутствовала на мар-
сианской поверхности или вну-

три 4,4 миллиарда лет назад 
во время удара, который рас-
плавил часть коры планеты», 
– пояснил автор исследования 
профессор Такаси Микучи из 
Токийского университета.

Ранее ученые предполага-
ли, что вода на Красной пла-
нете появилась 3,7 миллиарда 
лет назад. Согласно новому 
исследованию, это произошло 
по меньшей мере на 700 мил-
лионов лет раньше. Как уста-
новили исследователи, вода 
стала побочным продуктом 
какого-то процесса на ранней 

стадии формирования плане-
ты. Если удастся выяснить, что 
это был за процесс, это повли-
яет на теорию происхождения 
внеземной жизни.

Два обломка метеорита, 
который распался при стол-
кновении с земной атмосфе-
рой, были найдены в Сахаре 
в 2011-м и 2012 годах. Ученые 
установили, что эти камни 
попали на Землю именно с 
Марса, потому что в них при-
сутствовали образцы, схожие 
с теми, что были собраны зем-
ными роботами на Марсе.

Россия окажет Армении 
всю необходимую помощь, 
если на территории государ-
ства начнутся боевые дей-
ствия, говорится в заявлении 
на сайте Министерства ино-
странных дел РФ. Начать кон-
сультации о предоставлении 
помощи попросил премьер-
министр Армении Никол 
Пашинян.

«31 октября премьер-
министр Армении Никол 
Пашинян направил письмо прези-
денту России Владимиру Путину, 
детально представив ситуа-
цию, сложившуюся в результате 
турецко-азербайджанской воен-
ной агрессии против Нагорного 

Карабаха, и существующие 
вызовы. В письме, в частности, 
подчеркнуто обстоятельство 
вовлечения иностранных тер-
рористов из Ближнего Востока 
в боевые действия против 
Нагорного Карабаха», – сообщил 
МИД Армении.

Пашинян попросил Путина 
безотлагательно определиться, 
какую помощь Россия может 
оказать Армении. Премьер-
министр напомнил, что у 
Москвы перед Ереваном есть 
союзнические обязательства.

«Подтверждаем привержен-
ность Российской Федерации 
союзническим обязательствам 
в отношении Республики 

Армения, в том числе выте-
кающим из Договора о друж-
бе, сотрудничестве и взаим-
ной помощи между Российской 
Федерацией и Республикой 
Армения от 29 августа 1997 
года. Ряд статей этого Договора 
предполагает конкретные дей-
ствия в случае возникновения 
угрозы вооруженного нападения 
или акта агрессии в отношении 
территории друг друга. В соот-
ветствии с Договором Россия 
окажет Еревану всю необходи-
мую помощь, если боестолкно-
вения будут перенесены непо-
средственно на территорию 
Армении», – ответили в МИД 
России.

ВВП еврозоны в третьем 
квартале этого года вырос на 
12,7 процента по сравнению 
с предыдущим, такие данные 
опубликовало Европейское 
статистическое управление.

Самый большой рост ВВП 
показала Франция (на 18,2 
процента), что стало квар-
тальным рекордом. Также уве-
личилась экономика Испании 

(16,7 процента), Италии (16,1 
процента) и Германии (8,2 
процента). Для ЕС в целом 
ВВП за третий квартал оста-
ется на 4,3 процента ниже ана-
логичного периода 2019 года.

Однако вновь введенные 
меры по борьбе со второй вол-
ной коронавируса могут при-
вести к росту безработицы, 
закрытию многих предприятий, 

экономическому спаду, а также 
к увеличению государственного 
долга, считают эксперты.

Ранее канцлер Германии 
Ангела Меркель объявила о 
том, что власти страны вводят 
для населения новый жесткий 
карантин начиная со 2 ноября. 
Карантин также вводится во 
всей Франции с 30 октября до 
1 декабря.

Тыквы бывают разные – съедобные и деко-
ративные, гигантские и миниатюрные, устра-
шающие и дружелюбные, предназначенные для 
Хэллоуина и… просто тыквы.

Вот какие гигантские плоды выросли у 
настоящих хозяев!

На  фото: на тыквенном фестивале  
в Людвигсбурге также проходит 
европейский чемпионат по взвешиванию 
тыкв. На этой фотографии – 
победительницы 2020 года весом  
745 килограммов (Германия), 731 (Австрия) 
и 712 кило (Германия).
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(Окончание. Начало на 5-й стр.)
Тысячи военных армии Кубы 

участвовали в международной 
интервенции в Анголу в 1975 
году, поддержав местных комму-
нистов в борьбе против проза-
падной фракции.

Американские военные суда 
отошли от берегов островного 
государства после Карибского 
кризиса. Военно-морская блока-
да кончилась, а экономическая 
(именно «блокадой» называет 
санкции государственная про-
паганда Кубы) осталась – и за 
десятилетия лишь ужесточи-
лась.

Последствия блокады
После того как рухнул СССР, 

Куба лишилась 85 процентов 
своих торговых связей и в пол-
ной мере ощутила последствия 
эмбарго. И хотя страна по срав-

нению с Венесуэлой и рядом дру-
гих латиноамериканских госу-
дарств достаточно благополучна, 
она остается страной третьего 
мира.

104 миллиарда долларов – во 
столько власти Кубы оценивают 
общий ущерб от санкций США с 
1960-го по 2010 год.

Для кубинцев дело не только 
в деньгах: согласно исследованию 
2010 года, санкции напрямую 
влияют на здравоохранение и уже 
привели к нескольким серьезным 
эпидемиям, включая вспышку 
туберкулеза. У врачей зачастую 
просто нет возможности купить 
протезы и другое медицинское 
оборудование для пациентов.

Попытка примирения
Власти Кубы уже давно харак-

теризуют происходящее как гено-
цид. В более мягкой формули-

ровке с ними согласен практи-
чески весь мир: в 2019 году под 
резолюцией, призывающей США 
отказаться от санкций, подпи-
сались 187 стран ООН из 193. 
Голосование за нее прошло уже 
в 28-й раз. Американское госу-
дарство продолжает настаивать 
на том, что Куба нарушает права 
человека, однако сотрудничеству 
США с нефтяными монархиями 
Ближнего Востока этот фактор 
отчего-то не мешает.

За нормализацию отношений 
с Кубой, по данным 2014 года, 
выступает 56 процентов аме-
риканцев. Такого мнения при-
держивается и каждый второй 
среди американских кубинцев: 
несмотря на жестокость режима, 
от которого бежали они или их 
родственники, хотят примирения 
около 52 процентов.

Награжденный Нобелевской 
премией мира Барак Обама стал 

первым американским лидером, 
который всерьез попытался при-
мириться с соседями-комму-
нистами. Этому предшествова-
ла смена власти: Рауль Кастро, 
занявший после брата президент-
ский пост, разрешил в стране 
малый и средний бизнес и снял 
некоторые другие ограничения. 
А с 2013-го по 2014 год главы 
двух государств вели секретные 
переговоры при участии Папы 
Римского Франциска. В результа-
те Обама стал первым с 1928 года 
президентом США, побывавшим 
на острове.

Учитывая, что кубинское пра-
вительство уже не помогает крас-
ным террористам в других стра-
нах и не собирается размещать 
у себя боеголовки американских 
геополитических врагов, 44-й 
американский президент снял 
часть ограничений, вывел Кубу 
из списка спонсоров терроризма 
и ослабил ограничения для путе-
шествий и денежных переводов. 
В Вашингтоне снова появилось 
посольство Кубы, а в Гаване – 
посольство США; американское 
правительство объявило курс на 
нормализацию.

Однако все это свернулось 
довольно быстро. Придя к вла-
сти после Обамы, республи-
канец-националист Дональд 
Трамп довольно скоро напом-
нил о том, что ограничения в 
отношении Кубы введены по 
закону «О торговле с врагом» 
и продление эмбарго необходи-
мо в интересах США. Не ясно, 
идет ли речь о новой глобаль-
ной холодной войне, ведь вто-
рым по объему торговым пар-
тнером Кубы является Китай, 
или о принципиальной анти-
коммунистической политике 
Соединенных Штатов, но по сей 
день, спустя 60 лет, Вашингтон 
продолжает ту же линию, что 
начал после войны.

Степан КОСтЕцКИй.

На выхадзе з суда і ізалятара
Практычна кожны дзень на мінулым тыдні ў Гродне, як і ў многіх іншых гарадах краіны, не спыняліся суды над удзельнікамі 

пратэстаў. Штрафы, суткі, нехта ўжо адседзеў – такая асаблівасць нашага рэвалюцыйнага часу. Карэспандэнт “Народнай Волі” 
паразмаўляў з некаторымі людзьмі на выхадзе з суда і ізалятара часовага ўтрымання.

60 лет одиночества
Что там, на Острове свободы?

иХ СУДЬба

Президент США  
Барак Обама во время  

визита на Кубу в 2016 году.

«Ты прыходзіш,  
а па табе пытанне 
ўжо вырашана»

Перад Кастрычніцкім 
судом Гродна родныя, блізкія, 
сябры. Стаяць пад дзвяры-
ма з раніцы, ужо хутка абед. 
Выходзіць малады чалавек 
– Вадзім Ермашук, павод-
ле адукацыі юрыст. Вельмі 
ўзрушаны, распавядае, што 
яго выклікалі праз тэлефон у 
міліцыю, склалі пратакол на 
падставе відэазапісу.

Паводле слоў хлопца, 
міліцыянер падрабіў пратакол 
на яго. Вадзім хадайнічаў, каб 
той з’явіўся ў суд, але адмовілі: 
маўляў, захварэў. Сведчылі 
міліцыянеры, якіх наогул ніколі 
не бачыў. Хлопец спадзяваўся, 
што апраўдаюць альбо папярэд-
зяць, бо выказваў свой пратэст 
без сімволікі, мірна, спакойна, 
першы раз, але – 20 базавых 
велічынь штрафу.

“Пераканаўся, што наша 
судовая сістэма не судзіць, а 
працуе па ўказцы зверху, – кан-
статуе хлопец. – Ты прыходзіш 
сюды, а па табе пытанне ўжо 
даўно вырашана”.

«Мы ўсе гатовы 
змагацца  

да перамогі»
Наступным выходзіць 

Аляксандр. Як высветлілася, 
былы аднакласнік Вадзіма. 
Распавядае, што затрымалі 30 
жніўня, калі ўжо ўсе разышліся 
з акцыі. Пагрузілі ў аўтазак і 
прывезлі ў РАУС. Склалі пра-
такол і адпусцілі. Сёння пры-
суд – 10 базавых. На судзе све-
дак не было. Тое, што быў на 
акцыі, – не адмаўляў, але віны 
не прызнаў. Настроены абскар-

джваць рашэнне суда.
“У нас самы антыгуманны 

суд у свеце, і я нічога ад яго 
не чакаў, – прызнаецца хло-
пец. – У нас зараз адбываец-
ца сапраўднае беззаконне, гэта 
зразумела кожнаму беларусу. 
Папраўдзе, думаў, што мне 
дадуць больш”.

Аляксандр кажа, што 
гэта яго не напалохала, як 
і іншых удзельнікаў акцый 
пратэсту, якіх ужо судзілі 
па некалькі разоў: “Мы ўсе 
гатовы змагацца, пакуль не 
будзе перамогі”.

«Усе гэтыя суды, 
АМАП і пракуроры 
таксама баяцца»

Яўгена судзілі за ўдзел у 
акцыі, якая адбылася 30 жніўня. 
Сведак у суд не выклікалі, бо ён 
не адмаўляў, што ўдзельнічаў 
у акцыі. Проста сказаў у суд-
зе, што выйшаў, каб выказаць 
нязгоду з фальсіфікацыямі на 
выбарах і насіллем над мірнымі 
пратэстоўцамі.

У судзе, дарэчы, пабываў 
упершыню. Атрымаў 10 база-
вых велічынь штрафу.

“Гэта нейкая фальшыўка, а 
не суд, – дзеліцца ўражаннямі 
хлопец. – Галоўнае, што яны 
выдатна разумеюць гэта, але 
нічога не робяць. Ні суддзі, ні 
АМАП, ні пракуратура, хаця 
гэта іх самы галоўны абавязак 
– стаяць на варце законнасці”.

Яўген прызнаецца, што 
ходзіць на мітынгі, але пры 
гэтым у яго ёсць пачуццё стра-
ху. Проста разумее, што калі не 
хадзіць, то нічога не зменіцца. 
Зараз ён упэўніўся, што ўсе 
гэтыя суды, АМАП і пракуро-
ры таксама баяцца і не выкон-
ваюць належным чынам свае 
абавязкі.

Хлопец кажа, што працягне 
браць удзел у пратэстах і цяпер, 
маўляў, у яго ўжо ёсць пэўны 
досвед.

«Стаім ужо трэція 
суткі...»

Каля ізалятара часова-
га ўтрымання на вуліцы Гая 
пераважна маладыя жанчы-
ны. Аказваецца, чакаюць, калі 
выпусцяць іх мужоў. Нібыта 
суды ідуць у памяшканні РАУС, 
але дакладна пра гэта ніхто не 
ведае – усе проста чакаюць.

“Мы ўжо трэція суткі 
прыходзім, – кажа адна з іх. – 
І кожны дзень абяцаюць, што 
адпусцяць, але пакуль нічога пра 
іх не ведаем”.

Да нашай размовы далучаец-
ца маладая жанчына: “Адзін хло-
пец нядаўна выйшаў, то сказаў, 
што кормяць нармальна. І гэта 
пакуль усё, што мы ведаем”.

Цікаўлюся, як ім жывецца 
без мужоў.

Адна жанчына распавядае, 
што кожны дзень гатуе катле-
ты і чакае, што муж вернецца 
і паесць. Другая дадае, што ў 
іх сям’і двое дзетак і яны ўвесь 
час пытаюцца пра тату.

“Шкада, што нельга ні лісты 
перадаваць, нават запісак, 
патэлефанаваць, каб даведац-
ца, як яны там, якія ўмовы, ці 
няма там таго ж каранавіруса, 
– кажа жанчына. – Мы толькі 
перадачы прыносім”.

Дзяўчына кажа, што 
прыйшла сустрэць суседа: у яго 
нікога з блізкіх няма, і нядаўна 
ён згубіў працу. Яна збіраецца 
завезці яго дахаты на таксоўцы, 
калі выпусцяць.

Ус е  ж а н ч ы н ы 
падтрымліваюць сваіх мухоў. 
Кажуць, што, стоячы перад 
ізалятам, час ад часу выкрыква-
юць “Жыве Беларусь!”.

«Я прызнаў віну,  
таму мне далі 

меней...»
З РАУС выходзіць мала-

ды хлопец з пакетам у руках 
і ў чаравіках без шнуркоў. 
Раздаецца жаночы голас: 
“Наш!” – і ўсе бягуць да яго.

Хлопец адседзеў амаль 
трое сутак. Жанчыны напера-
бой пытаюцца, ці не сустракаў 
ён там іх мужоў, называюць 
прозвішчы. Некаторых бачыў, 
супакойвае той, кажа: маўляў, 
усё нармальна, сёння многіх 
выпусцяць.

“Суды ідуць праз скайп, а 
ў тым скайпе нічога толкам 
не чуваць, да таго ж ён яшчэ 
завісае, а таму так доўга, – 
суцяшае ён жанчын. – Не тур-
буйцеся, там нас не білі”.

Хлопца забралі з дома, 
у камп’ютары ён нібыта 
распаўсюджваў заклікі да таго, 
каб гродзенцы выходзілі на 
акцыі пратэсту. Прысудзілі 20 
базавых велічынь штрафу.

“Я прызнаў віну, таму мне 
далі меней”, – кажа ён.

«Я за гэтыя дні 
зразумела, што 

такое салідарнасць»
Выходзіць маладая 

дзяўчына. У руках таксама 
пакет, красоўкі традыцыйна без 
шнуркоў.

“Нас узялі, калі мы стаялі ў 
сцяжцы на Савецкай. Вывалаклі 
сілай, – распавядае Каця. – У 
камеры былі чатыры дзяўчыны, 
усе цудоўныя людзі, нікога з іх 
ніколі не забуду”.

Кацю аштрафавалі на 20 
базавых, яна не пагаджалася з 
рашэннем суда, бо не прызна-
вала сябе вінаватай.

“Я выйшла супраць без-
законня і гвалту, – кажа 
дзяўчына. – Менавіта тут 
зразумела, што гэта сістэма 
доўга не ўтрымаецца, бо паба-
чыла, што нават дзяўчаты не 
збіраюцца спыняць барацьбу з 
рэжымам”.

Жанчыны прапануюць 
ёй грошы на таксоўку, каб 
даехала дадому. Каця дзя-
куе і просіць тэлефон, каб 
дазваніцца да родных. Праз 
некаторы час за ёй прыязджае 
сястра. Яны абдымаюцца і 
плачуць, сястра кажа, што ўся 
сям’я ёю ганарыцца.

Выходзіць яшчэ адна 
дзяўчына – Вераніка. Як і ўсе – 
з пакетам і без шнуркоў. Ёй далі 
10 базавых штрафу.

“Суддзя нават пытаўся, 
што мне даваць – суткі ці 
штраф, – кажа дзяўчына. – Я 
сказала, што мне ўсё роўна”.

Вераніка распавядае, што з 
імі не вельмі добра абыходзіліся 
супрацоўнікі Ленінскага РАУС 
пасля затрымання: запалохвалі, 
брыдкасловілі. Але ў ізалятары 
часовага ўтрымання ставіліся 
больш па-чалавечы.

“Канешне, умовы там не 
курортныя, але гэтага ніхто 
і не чакаў, – дзеліцца досве-
дам дзяўчына. – Галоўнае, што 
людзі ў нас моцныя, і ў гэтым 
у мяне была магчымасць пера-
канацца”.

Жанчыны наліваюць ёй 
гарбаты, частуюць печы-
вам, сабралі грошы на таксі. 
Вераніка аж заплакала.

“Ведаеце, я за гэтыя 
дні зразумела, што такое 
салідарнасць”, – праз слёзы 
кажа яна.

А жанчыны ў сваю чар-
гу дзякуюць ёй. Нехта кажа: 
таксоўка ўжо чакае…

Міхал КАРНЕВІЧ.

З Гродзенскага драмтэатра 
звольнілі яшчэ шэсць акцёраў

Адміністрацыя тэатра прапанавала ім адклікаць заявы  
аб правядзенні забастоўкі, але яны адмовіліся.

Дзмітрый Шэпелеў перахварэў  
на каранавірус

«Я выбіраю сумленне...»
З Гродзенскага ўніверсітэта імя Янкі Купалы звольніўся выкладчык 

кафедры журналістыкі, кандыдат гістарычных навук Сяргей Марозаў. 
У горадзе ён яшчэ вядомы як адзін з лепшых фатографаў.

ПазІЦыЯ

Па-за СЦэНаЙ

землЯкІ

На пачатку мінулага тыдня з 
Гродзенскага драматычнага тэатра 
былі звольнены рэжысёры Сяргей 
Курыленка і Генадзь Мушперт. Яны 
далучыліся да агульнарэспубліканскай 
забастоўкі, аб чым паведамілі 
адміністрацыі тэатра.

Пасля звальнення рэжысёраў акцё-
ры тэатра запісалі відэазварот, у якім 
падкрэслілі, што падзяляюць грамад-

зянскую пазіцыю сваіх калег. Частка 
з іх абвясціла, што далучаецца да 
агульнарэспубліканскай забастоўкі.

У выніку тэатр недалічыўся яшчэ 
шасці акцёраў. Паводле тэлеграм-
канала “Культура Гродзеншчыны”, іх 
звольнілі ў сувязі з невыкананнем 
без належных прычын працоўных 
абавязкаў.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

Тэлевядучы, які нарадзіўся і пэўны час працаваў  
у Мінску, даведаўся аб гэтым, можна сказаць, 

выпадкова. Пайшоў у клініку, каб прайсці 
абавязковы штогадовы медагляд, здаў аналізы і…

“У гэтым годзе без выклю-
чэння і ў абавязковым парад-
ку ва ўсіх пацыентаў бяруць 
аналіз крыві на антыцелы і 
ПЦР на каранавірус, – гаво-
рыць Дзмітрый Шэпелеў. 
– Атрымаўшы вынікі, я 
даведаўся, што ў мяне шмат 
антыцелаў, а значыць, я 

перахварэў на кавід-19. Я не 
ведаю, як і калі гэта адбы-
лося, апошні раз я хварэў у 
студзені. Ну, у любым выпад-
ку гэта нават добра. Як удала 
пажартавала мая сяброўка, у 
цяперашніх умовах вядучы 
з антыцеламі павінен кашта-
ваць у два разы даражэй!»

Ірына Мядзведзева трапіла пад каранцін  
у Францыі

Актрыса, бацькі якой жывуць у Беларусі, падзялілася сваімі думкамі пра забароны, 
выкліканыя каранавірусам.

“Нейкае дзіўнае стала наведваць пачуццё... – прыз-
налася артыстка, якая пару тыдняў таму з’ехала з 
Беларусі ў Парыж. – Пачуццё згубленасці. І галоўнае 
пытанне: калі гэта ўсё скончыцца?

Да гэтага ў галаве і ў штодзённіку заўсёды было ўсё 
па палічках: я ведала, што ў мяне наперадзе на паўгода 

наперад! Зараз жа спектаклі на лістапад адмяняюцца, 
пераносяцца, і незразумела ўжо, ці адбудуцца яны 
вясной.

Гарады закрыты для правядзення мерапрыемстваў.
Магчыма, нехта скажа, што не час зараз для 

весялосці і забаў. Але з іншага боку: чаму нельга? 
Прыняты максімальныя меры для абмежавання 
кантактаў. Тады чаму ўсе работнікі, настаўнікі, ганд-
ляры і г.д. праводзяць дні ў ахоўнай масцы, а ў тэатры 
нельга ў такой самай масцы пасядзець 1,5 гадзіны?

Я не мітынгую і ні да чаго не заклікаю, проста спра-
бую зразумець. Бо я зараз кажу не толькі пра акцёраў, 
спевакоў, танцораў, якія не могуць выйсці на работу. 
Гэта велізарная колькасць людзей: пастановачныя гру-
пы, адміністратары.

Сумна за маіх знаёмых хлопцаў...
Я, вядома, з задавальненнем праводжу гэтыя дні з 

дзіцем, але... Што далей?
Сумую па сцэне.
Тры з паловай тыдні я была ў Беларусі. Моя мама 

трапіла ў шпіталь з COVID-19 (параза лёгкіх 50 
працэнтаў).

У гэты ж час памірае мамчын хроснік (проста лёг 
спаць і не прачнуўся), у пляменніцы выразаюць апен-
дыцыт, а ў сястры, якая прыляцела спецыяльна з Нью-
Ёрка з-за мамы, раптам знаходзяць пнеўманію, якую, 
на шчасце, потым не пацвердзілі...

Але ўсё вярнулася на кругі свае. Мама цяпер адчу-
вае сябе добра. Мы вярнуліся ў Парыж (актрыса 
замужам за французам. – Рэд.), каб праз некалькі дзён 
трапіць ва ўсеагульны каранцін…

Увогуле, як сказала б я з беларускім акцэнтам: 
«Дурдом і трошкі…»

Але… Жыццё працягваецца, нягледзячы ні на 
што!»

Галіна РУт.

На сваёй старонцы ў “Фэйсбуку” 
Марозаў апублікаваў заяву на імя рэктара 
Ірыны Кітурка, у якой патлумачыў 
прычыны свайго звальнення:

“Немагчыма плённа працаваць 
на ніве адукацыі і навукі ва ўмовах, 
калі адбываецца пераслед з мэтай 
дыскрэдытацыі выкладчыка за 
асабістую думку, меркаванне, адрознае 
ад «генеральнай лініі».

Ён таксама напісаў, што 
студэнтаў і выкладчыкаў па ўсёй 
краіне звальняюць за тое, што яны 
рэалізуюць сваё канстытуцыйнае 
права свабодна выказвацца і 
мітынгаваць. Ён не згодны з 

сітуацыя, калі “зверху” даюць 
каманду прымяняць сілу ў дачыненні 
да мірнага насельніцтва, калі людзей 
падзяляюць на “чырвоных” і “белых”, 
апраўдваючыся тым, што цяпер нібыта 
такі час, калі кожнаму трэба выбіраць 
дарогу, па якой ён будзе ісці далей.

“Я выбіраю сумленне”, – напісаў у 
сваёй заяве Сяргей Марозаў.

Дарэчы, адразу пасля прэзідэнцкіх 
выбараў Марозаў у знак пратэсту 
супраць насілля выкінуў на сметнік 
усе граматы і дыпломы, якімі быў 
узнагароджаны за сумесную творчую 
працу з сілавымі структурамі.

Аляксей МІХАЛЁЎ.
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Р О З Г А Л А С

тоЧка зРеНиЯ

Репрессии не стимулируют  
к научному поиску

Старший научный сотрудник центра «Фундаментальные взаимодействия и астрофизика» Института физики НАН Беларуси, 
кандидат физико-математических наук Иван Сивцов до недавнего времени считал себя человеком достаточно аполитичным. 

Но сегодня он в числе тех ученых, которые не могут и не хотят мириться с происходящим в стране.
Что побуждает не молчать? Как нынешняя ситуация отражается на работе ученых? Что вызывает у него разочарование,  

а что внушает оптимизм? Об этом «Народная Воля» и попросила высказаться талантливого ученого.

Это невозможно терпеть
– В свое время у меня была возмож-

ность остаться в Италии или Бразилии, 
но я сознательно вернулся в Беларусь, 
– говорит Иван Сивцов. – Люблю свою 
страну, у меня здесь семья, друзья, зна-
комые. И я хотел бы развивать астрофи-
зику на родине.

Но когда слышишь заявления 
«если хочешь быть ученым в Беларуси, 
нужно поддерживать действующую 
власть», возникает внутренний про-
тест. Потому что в нынешней репрес-
сивной обстановке, когда рты заты-
каются дубинками, продуктивность 
любого труда, а тем более творческого, 

научного, заметно снижается. А глав-
ное – жить становится душно, страш-
но, неинтересно.

От некоторых коллег слышишь: «нау-
ка должна быть вне политики». Но то, 
что сегодня творится в стране, – это не 
политика. Это борьба добра и зла, света и 
тьмы, достоинства и цинизма, гуманизма 
и бесчеловечности.

Невозможно терпеть ситуацию, ког-
да против мирно протестующих воз-
буждены сотни уголовных дел, а за 
убийство Александра Тарайковского 
до сих пор не возбуждено, как и за 
проявленные по отношению к тыся-
чам граждан насилие, пытки, беспредел 
силовиков. Сегодня граждан наказыва-
ют за высказывание своего мнения, а 
силовики остаются безнаказанными за 
то, что калечат людей, подрывают им 
здоровье, психику. Они дошли до того, 
что не выполняют даже собственные 
принятые правила, бьют дубинками 
по головам, нанося черепно-мозговые 
травмы.

Государство – это наемные менед-
жеры, которых народ выбирает для 
управления. Если они не справляются 
со своими функциями, то их пере-
выбирают. А у нас отняли это пра-
во. И сегодня мы наблюдаем полное 
игнорирование всего, что написано в 

Конституции, не выполняются базо-
вые обязательства. Государство ведет 
себя как бандит.

Понятно, что люди не хотят мириться 
с этим и требуют новых честных выборов, 
освобождения политзаключенных, оста-
новки беззакония и насилия на наших 
улицах. Белорусы устали от наглого 
циничного вранья.

Лукашенко продвигает сегодня идею 
конституционной реформы. Но она будет 
рассматриваться на Всебелорусском 
собрании. Оно формируется из трудовых 
коллективов. А он же сам заявил, что 
всех протестующих оттуда нужно уволь-
нять. Получается – к выработке новой 
Конституции никого с альтернативным 
мнением не допустят. И это называется 
национальным диалогом?

Еще 5 лет без изменений –  
и от науки  

мало что останется
– Да, среди ученых есть убежденные 

сторонники Лукашенко, но они в пода-
вляющем меньшинстве. Гораздо больше 
тех, кто против насилия, у кого проис-
ходящее в стране вызывает откровен-
ный протест, но они не решаются и не 
проявляют активно свою позицию, счи-
тая это бесполезным либо из-за страха. 

Силовики 3 месяца «работают» над тем, 
чтобы запугать людей.

Но все больше тех, кто уже устал 
бояться.

У меня есть семья, дети. И я, без-
условно, понимаю, что за высказывание 
своей позиции сегодня могут уволить. 
Поскольку по политическим мотивам наш 
закон увольнять запрещает, а научные 
результаты у меня высокие, то, конечно, 
в этом случае прикроются чем-то другим. 
Но уволят – значит, придется искать, где 
реализовывать свои знания за пределами 
НАН Беларуси, а при наихудшем сцена-
рии – за пределами страны. Эмиграция 
– крайняя мера. Но если репрессии не 
прекратятся, то в конце концов ничего 
другого не останется.

Хочу верить, что возобладает разум, 
понимание того, кто для науки более 
ценен – молчаливый безынициативный 
соглашатель или человек с активной 
гражданской позицией, со своим мне-
нием, которое он готов отстаивать в 
диалоге. Увольнение профессионалов, 
влюбленных в свое дело, только усугу-
бит и без того непростую ситуацию в 
нашей науке.

Пока еще у нас есть сильные специ-
алисты пенсионного возраста и перспек-
тивная молодежь. Но среднее поколе-
ние ученых представлено слабо. И если 

30–40-летние покинут страну, то у кого 
будет учиться молодежь? Разумеется, она 
тоже постарается уехать из Беларуси. 
Пока у отечественной науки еще есть 
шанс. Но еще лет 5 без изменений – и от 
нее ничего не останется.

О самом большом 
разочаровании и о том,  
что внушает оптимизм

– Самое большое мое разочарование 
в том, что в августе удалось задавить 
протесты и забастовки рабочих на пред-
приятиях.

А источник оптимизма в том, что каж-
дые выходные люди выходят на проте-
сты. Никто не мог предположить, что они 
будут длиться так долго.

У меня нет сомнений, что система не 
выдержит, потому что она себя изжила. Но 
вопрос, сколько времени на это потребует-
ся и какова будет цена для страны и граж-
дан. Чем дольше продержится диктатура, 
тем к большему обнищанию это приведет.

«Любимую не отдают»? Ее насилуют и 
бьют, прикрываясь словами о том, что это 
для ее же блага… Я считаю иначе. Когда 
любишь, отпускаешь, даешь свободно 
дышать и быть счастливой.

Илона ВОСКРЕСЕНСКАЯ.
 Фото агентства  “Минск-новости”.

«лІСтаПаД»

Віталь РЫМАШЭЎСКІ:
«Дапамагаем  

Паўлу і яго сям’і  
 чым можам…»

Павел СЕВЯРЫНЕЦ – вядомы актывіст хрысціянска-
дэмакратычнага руху ў Беларусі. Вось ужо каля пяці 

месяцаў ён знаходзіцца за кратамі.

Марыя ТУЛЬЖАНКОВА:
«Людзям не патрэбны арганізатар, каб выказаць 
пратэст супраць відавочнага беззаконня»

Пасля 15 сутак адміністрацыйнага арышту гомельская мастачка і дызайнерка Марыя Тульжанкова выйшла на волю.  
З ёй пагутарыў журналіст «Народнай Волі».

Без «Купалы», без зорак, без прэзідэнцкага прыза
СалІДаРНаСЦЬ

“Народная Воля” пацікавілася 
ў аднаго з яго аднадумцаў Віталя 
РЫМАШЭЎСКАГА, як сябры 
Паўла па стварэнні партыі БХД 
падтрымліваюць яго ў гэты надзвы-
чай цяжкі час.

– Скажыце, якія сувязі ў вас 
зараз існуюць з палітзняволеным?

– Усе сувязі – праз адваката і 
сям’ю. Тое, што Павел піша жонцы, 
яна затым перадае нам. Бо, напры-
клад, мае лісты да яго не даходзяць, 
і ад яго таксама няма карэспандэн-
цый. Калі ў лісце маецца нейкая 
інфармацыя, якая тычыцца нашых 
партыйных спраў, то яго цэнзура не 
прапускае.

Але мы дапамагаем Паўлу 
чым можам. Сярод еўрадэпутатаў 
знайшлі апекуна Севярынца, таму 
пытанне яго вызвалення, а такса-
ма вызвалення астатніх беларускіх 
палітвязняў і ў Еўрапарламенце, і 
сярод заходніх палітыкаў пастаянна 
на слыху. Еўрадэпутаты запісваюць 
відэазвароты ў падтрымку беларускіх 
палітвязняў, гэта таксама дае плён. 
Трэба разумець, што сёння самы вялікі 
эфект па вызваленні палітвязняў 
дае міжнародны ціск. Той жа Віталь 
Шкляраў адразу ж выйшаў на волю 
пасля таго, як у справу ўмяшалася 
вышэйшай кіраўніцтва ЗША.

Рабілі ўсё магчымае і дзеля таго, 
каб Павел Севярынец стаў лаўрэатам 
прэміі Сахарава, але, на жаль, у качат-
ковым спісе яго не аказалася. Старая 
беларуская апазіцыйная супольнасць, 
відаць, успомніла нейкія былыя 
спрэчкі і сваркі.

Але, паўтаруся, на міжнародным 
узроўні праводзім шмат работы ў 
плане вызвалення Паўла Севярынца 
і не толькі яго. Увогуле, з беларускіх 
хрысціянскіх дэмакратаў сёння 
за кратамі знаходзяцца Павел і 
Таццяна Канеўская. Мы, безумоўна, 
турбуемся іх лёсам, вырашаем 
пытанні з юрыдычнай падтрымкай 
і ўсё астатняе. Гэта ўсё вісіць на нас. 
Калі знаходзім сродкі, то пэўныя 
выдаткі кампенсуем.

– У апошнія месяцы не 
было чуваць, каб актывісты 
БХД арганізоўвалі пікеты з 
патрабаваннямі да ўлад вызваліць 
Севярынца з-за кратаў…

– Нашы актывісты і так 
удзельнічаюць ва ўсіх акцыях пра-
тэсту, якія праходзяць і ў Мінску, 
і ў рэгіёнах, таму не бачу вялікай 
неабходнасці, каб падаваць заяўкі на 
новыя пікеты. Тым больш што зараз 

пікеты і маршы ніхто не замаўляе.
Навошта прасіць дазвол на пра-

вядзенне нейкай асобнай акцыі? На 
ўсіх маршах, у якіх мы бяром удзел, 
гучаць патрабаванні вызвалення 
палітвязняў. У тым ліку і Паўла 
Севярынца.

– А чаму за ўвесь час, што Павел 
знаходзіцца ў ізалятары, не было 
праведзена ніводнага мітынгу? 
Скажам, дазвол улад на то, каб ён 
адбыўся на плошчы Багалор, мож-
на было б атрымаць…

– Паўтаруся: у сённяшніх варунках 
асобная акцыя на плошчы Бангалор з 
дазволу ці без даволу будзе выгля-
даць, мякка кажучы, дзіўна. Мне 
здаецца, што пасля выбараў не было 
ў Мінску ніводнай ініцыятывы, каб 
нехта звяртаўся ў Мінгарвыканкам па 
дазвол на правядзенне акцыі. У тым 
ліку і таму, што няма ніякага сэнсу ў 
такіх зваротах.

Мы неяк звярталіся да гарадскіх 
улад з ініцыятвай правесці вялікі 
мітынг у дазволеных месцах, але 
нам забаранілі. А зараз улады 
дзейнічаюць яшчэ больш жорстка. 
Таму, натуральна, ніхто нам мітынг 
не дазволіць.

– Можа быць, ёсць нейкі 
план супольных дзеянняў па 
вызваленні Севярынца з іншымі 
дэмакратычнымі партыямі 
Беларусі?

– Беларускія хрысціянскія дэма-
краты падтрымліваюць і ўваходзяць 
у Каардынацыйную раду дэмакра-
тычных сіл, таму што зараз – час 
яднання.

Таму калі мы кажам пра вызвален-
не Паўла, то гэта гучыць у кантэксце 
той працы, якая ідзе па вызваленні 
ўсіх палітычных зняволеных. 
Кампанія вызвалення палітвязняў 
ідзе агулам, а не па канкрэтных асо-
бах, хаця Павел Севярынец – адзін 
з лідараў дэмакратычных сіл. Мы 
апякуемся нашымі паплечнікамі 
асабліва, але ў той жа момант не 
падзяляем тых, хто знаходзіцца за 
кратамі па палітычных матывах, на 
сваіх і чужых.

– А якую падтрымку мае 
сям’я Паўла ад яго паплечнікаў 
па стварэнні партыі “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя”?

– Збіраем для сям’і тое, што 
можам. Сродкі, можа быць, і не 
вельмі вялікія, але, калі ёсць маг-
чымасць, то стараемся падтрымаць 
жонку Паўла і яго сына Францішка.

Алесь СВЯтЛАНІЧ.

У пятніцу 6 лістапада адкры-
ецца 27-ы Мінскі міжнародны 
кінафестываль «Лістапад». 
Урачыстай цырымоніі не буд-
зе, міністр культуры наўрад ці 
наведае гэтае мерапрыемства. 
Дырэктар фестывалю Анжаліка 
Крашэўская проста скажа сло-
ва ў рабочым парадку. Гледачы ў 
кінатэатры «Масква» будуць сяд-
зець у шахматным парадку. Не 
будзе і ўсмешак на тварах – іх про-
ста наглуха схаваюць маскі.

Чым яшчэ, акрамя пандэміі, 
запомніцца нам гэта адкрыццё? Не 
будзе ўручаны прыз ад прэзідэнта 
«За гуманізм і духоўнасць у кіно». 
У сувязі з вострым палітычным 

крызісам, калі гуманізм і духоўнасць 
штодня груба парушаюцца ў рэаль-
ным жыцці, было б насмешкай 
прамаўляць гэтыя словы ў звязку з 
імем Аляксандра Лукашэнкі.

Не пакажуць на адкрыцці 
і доўгачаканы фільм «Купала» 
рэжысёра У.Янкоўскага. 
Кінастудыя «Беларусьфільм» не 
пакідае надзеі на ўдзел стужкі ў 
замежных кінафорумах, а зна-
чыць, з прэм’ерай на радзіме зноў 
давядзецца пачакаць. Нядаўна 
афіцыйныя крыніцы паведамілі, 
што кінастужку павязуць на 
малавядомы кінафестываль 
«Маскоўская прэм’ера», які толькі ў 
мінулым годзе стаў міжнародным. 

Але і пасля яго, думаю, мы яшчэ 
доўга не ўбачым гэтае кіно на 
вялікім беларускім экране. Чаму – 
тлумачыць нікому не трэба. Адно 
толькі імя Купалы прымусіць 
цяпер любы зал ўзняцца і раз-
гарнуць бел-чырвона-белыя сцягі 
перад сеансам. І начальства будзе 
біцца ў канвульсіях страху.

Не прыедуць у Мінск на 
«Лістапад» і любімыя зоркі кіно. Усе 
на каранціне. І нават міжнароднае 
журы будзе працаваць анлайн. Але 
што ж тады ёсць у безумоўным 
плюсе? Добрае кіно: 120 фільмаў з 
50 краін, якія будуць дэманстра-
вацца ў кінатэатрах сталіцы цэлы 
тыдзень, аж да 13 лістапада. І нават 

з начнымі паказамі, якія так папу-
лярныя ў маладых.

На адкрыцці пакажуць фільм 
Вадзіма Перэльмана «Урокі фарсі». 
Прэм’ера гэтай стужкі сумес-
най вытворчасці Расіі, Германіі 
і Беларусі адбылася на апошнім 
Берлінскім кінафестывалі і была 
ўганаравана дзесяціхвіліннай 
авацыяй. Расійскае сучаснае кіно 
будзе прадстаўлена фільмам Івана 
Цвярдоўскага «Канферэнцыя» пра 
падзеі 2002 года, калі чачэнскія 
баевікі захапілі гледачоў у тэа-
тральным цэнтры на Дуброўцы. У 
асноўным конкурсе возьме ўдзел і 
літоўская кінастужка «У прыцем-
ках» рэжысёра Шарунаса Бартаса. 

Карціна была адабрана на Канскі 
кінафестываль 2020 года.

У Нацыянальным конкурсе 
возьмуць удзел дакументальныя 
карціны «Мне трэба поціскаў ...» 
Андрэя Куцілы, «Эпітафія» Віктара 
Аслюка, «Цемра звонку» Анастасіі 
Мірашнічэнка, «Невядомы рай» 
Дар’і Юркевіч, моцных беларускіх 
дакументалістаў, чые працы прыз-
наны на міжнароднай кінаарэне. 
Сярод поўнаметражных ігравых 
беларускіх прэм’ер – фільм Мітрыя 
Сямёнава-Алейнікава «Забароненая 
зона» і аўтабіяграфічны хорар 
Мікіты Лаўрэцкага «Мікіта 
Лаўрэцкі».

Алена МАЛОЧКА.

з ПеРШыХ вУСНаЎ

– Пятнаццаць сутак мне 
адмераў суд, а яшчэ двое я 
сядзела ў ізалятары да суда. 
Набралася агулам сямнаццаць. 
На дадзены момант я падазра-
ваная ў крымінальнай справе аб 
арганізацыі масавых беспарадкаў – 
паводле ч.1 арт.342 Крымінальнага 
кодэкса. Копію пратакола мне не 
выдалі, затое ўзялі ў мяне падпіску 
аб нявыездзе. Наколькі разумею, 
у гэтай так званай справе трое 
падазраваных. Мяркую гэта па 
колькасці канфіскаваных носьбітаў 
інфармацыі, якія накіраваны на 
экспертызу.

– Суткі вы адбывалі за ўдзел 
у недазволеным шэсці 30 жніўня. 
А ў чым вас зараз следчыя падаз-
раюць – няўжо ў вывадзе на 
гомельскія вуліцы на пратэст-
ныя маршы 10 тысяч гараджан? 
Кшталту: галёкнулі ці махнулі 
чароўнай палачкай – і гараджане 
выйшлі пратэставаць?

– Інфармацыя, што мной 
цікавіцца КДБ, паступала да мяне 
з розных крыніц яшчэ раней. На 
іх разуменне, я сапраўды выглядаю 
надзвычай падазрона, бо часцяком 
езджу ў Польшчу, не працую. Амаль 
нідзе не “свяцілася” на пратэстах. 
Відаць, перахапілі маю размову 
пра тое, што хачу адкрыць галерэю 
альтэрнатыўнага мастацтва і дапа-
магаць ахвярам рэпрэсій у Гомелі. 
Успомнілі яшчэ, што хтосьці робіць 
на акцыях запамінальныя постары. 
Ну канешне мастачка! Тое, што я 
вучылася ў Польшчы і толькі напры-
канцы верасня абараніла магістарскі 

дыплом, гэта, мусіць, па-за межамі 
іх разумення. Як і тое, што людзям 
не патрэбны ніякі арганізатар, каб 
выказаць незадаволенасць і пратэст 
супраць відавочнага беззаконня. 
Бачаць толькі нейкую канспіралогію, 
якую часам агучвалі супрацоўнікі 
Следчага камітэта. У пратаколах 
пазначана, што маюцца нейкія 
звесткі, якія дазваляюць лічыць 
мяне датычнай да арганізацыі маса-
вых беспарадкаў. Атрымліваецца 
следчы працэс наадварот: спачатку 
абвінавачанне, а потым ужо шука-
юць хоць якія доказы.

У ізалятары я падала скаргу на 
следчага. Хачу высветліць, на якой 
падставе ў мяне дома зроблены 
вобшук, праводзіцца экспертыза 
камп’ютара, тэлефона і ў якім я 
статусе. Але следчы, які пачынаў 
справу, яе ўжо не вядзе. Мабыць, 
неўзабаве перададуць справу 
камусьці іншаму.

– Нейкія “звесткі”, відаць, 
шукалі ў вашых камп’ютары і 
тэлефоне?

– Дагэтуль шукаюць. З 
ізалятара мяне вывезлі раней 
тэрміну, адвезлі ў Следчы камітэт. 
Вярнулі ноўтбук, які забіралі пад-
час ператрусу. Папярэдзілі, што 
гэта рэчавы доказ і я не маю пра-
ва яго знішчаць. Праверка сістэмы 
паказала наяўнасць у ноўтбуку 
шматфункцыянальнай шпіёнскай 
праграмы, у яе дзве незалежныя 
часткі: адміністратарская і схава-
ная. Нават крыху крыўдна, што 
трымаюць мяне за ідыётку. А тэле-
фон забралі. Наколькі разумею, 

шукаюць заснавальнікаў чатаў, 
каб пераняць правы ўладальнікаў. 
Узламалі паролі і выйшлі з майго 
акаўнта ў телеграм. Будуць высвят-
ляць, ці заклікала я хоць кагосьці 
выходзіць на пратэстныя маршы.

– Марыя, калі не памыляю-
ся, вы да цяперашняй “пасадкі” 
ў ізалятар ужо мелі досвед зна-
ёмства з гэтай установай. Калі 
не блытаю, за распаўсюджванне 
ўлётак. Камітэт ААН па правах 
чалавека прызнаў той ваш арышт 
незаконным. Гэтым разам за вас 
заступалася польская Акадэмія 
мастацтваў – рэктарат і студэнты 
выказвалі абурэнне з тае прычы-
ны, што выпускнікі беспадстаўна 
пакутуюць у Беларусі, заклікалі 
ўлады да захавання міжнароднага 
гуманітарнага права. Пэўна ж, і 
лісты ад сяброў прыходзілі. Вас 
гэта падтрымлівала, надавала 
моцы, раўнавагі?

– Дзякуй усім беларусам, зна-
ёмым і незнаёмым, за шматлікія 
лісты і падтрымку. Сардэчная пад-
зяка сябрам і калегам з Вроцлава 
і Шчэціна. Да мяне даходзілі 
некаторыя навіны, і гэта акры-
ляла і надавала пазітыву. Лепей, 
канечне, не мець такога досведу, 
але і баяцца патрапіць за кра-
ты не трэба. Ведаеце, часам я 
лавіла сябе на думцы, што падчас 
этнаграфічных экспедыцый жыла 
і ў горшых умовах. Гомельскі ІЧУ 
крыху апгрэйдзіўся ў параўнанні 
з тым, што было дзясятак гадоў 
таму. Умовы цярпімыя, але і 
багата парушэнняў. Таму дбайце 
пра сябе самі: патрабуйце “хут-
кую”, калі вам блага ці ёсць пабоі. 
Фельчар адмаўляецца гэта рабіць, 
пішыце скаргу начальніку. Вы мае-
це права на пасцельную бялізну, 
прагулкі, душ, сродкі асабістай 
гігіены. Апошнія ізалятару выдзя-

ляе ў якасці дапамогі таварыства 
Чырвонага Крыжа, сродкаў гігіены 
хапае – імі хоць грэблю масці. 
Належыць арыштанту і кіпень, 
што б там ні казалі. На паверсе 
ёсць бойлер з цёплай вадой. Калі 
патрэбна вада, асабліва жанчынам, 
прасіце “прадольных” набраць яе ў 
пластыкавую бутэльку. Калі нехта 
курыць, парайце, каб дымілі ў акно 
альбо кажыце на ранішніх абходах 
пра алергію на цыгарэтны дым. 
Афіцыйна курыць у камерах нель-
га. Вокны можна зачыняць нанач 
– у “прадольных” ёсць ключ.

Асабіста мяне ўсе 17 дзён 
ратавала іронія. Настройцеся на 
пазітыў. У ізалятары ваш адносны 
камфорт у вялікай ступені зале-
жыць ад настрою ахоўнікаў, жарты 
яны таксама разумеюць. Я нярэдка 
заводзіла гутаркі з “прадольнымі”. 
Яны нас баяцца, як агню, баяц-
ца найперш агалоскі. Цікава было 
часам даведацца, на якім свеце яны 
жывуць.

Часам мы рабілі дзеля сме-
ху дробныя бел-чырвона-белыя 
авантуры: ручнікі такіх колераў 
вывешвалі, надпісы “Жыве 
Беларусь!”, “кармушку” клеілі. 
Хлопцы з хлебнага мякішу “Сашу 
3%” ляпілі. На нашым паверсе 
ўсе стукалі ў дзверы адмысловым 
чынам: два доўгія і тры кароткія 
стукі. Як азбука Морзе. Пазней і 
“прадольныя”, здаецца, сталі пады-
грываць. Такія дробязі ўзнімаюць 
настрой. І ганарыцеся сабой – мы і 
праўда неверагодная нацыя!

Гутарыў Анатоль ГАтОЎЧЫц.
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К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330 106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79 1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы : 220030 М нск, вул. нгельса, 34а. 
Пры мная: тэл. факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
.  
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ШаХматы

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

з  ПеРШыХ  вУСНаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

5 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІч:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтбол

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Р гора ара л на.

кРыЖаваНка

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
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яго нараджэння. 4.Раздзел 
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Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон цЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

мазаІка

мазаІка

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93 106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79 1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

из ПеРвыХ УСт ДУХоЎНае
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

Працяг. Пачатак у  5 - 2.
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Владимир ПРиН ЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫй.
Фото: tribuna.com.

леГІЯНеРы

ЧаСтНаЯ ЖизНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯтЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕтРОВА.
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Сельскія нататкі
Прысвячаецца работнікам сельскай 

гаспадаркі Беларусі

Па гарызанталі: 1.Плачуць па сонцу ў лістападзе … (прык.). 
4.“О, хлебаробы! Хлебапёкі! // За вашу працу – вам …!” – з верша 
Т.Дзям’янавай “Хлеб”. 7.Вялікі … хлеба (разм.). 10.“Як нагляджуся, 
дык пpыгaдaю // Пoлe бeз кpaю // Кoжнaгa кpaю; // Tыx, xтo нa пoлi 
// З лeцeйкa ў …” – з верша П.Броўкі “Песня хлебу”. 11.Увосень і 
верабей … варыць (прык.). 12.І свіння …, калі мукі скрыня (прык.). 
13.Лёгкая празрыстая тканіна. 15.“Печаная бульба – гэта …” – з вер-
ша П.Панчанкі “Бульба”. 16.“Тым часам … святы мінуўся, // І лес у 
чырвань апрануўся” – з паэмы Я.Коласа “Новая зямля”. 20.Галава 
…,  а языкоў дзесяць (прык.). 21.Лістапад снегу навее – хлеба пры-
будзе, а вада разальецца – … набярэцца (прык.). 24.Шлях транс-
партнага сродку. 25.Закончыш … ў пору, будзе што вазіць у камору 
(прык.). 28. … грэе чалавека (прык.). 32.Зямля – … , але і сама 
піць-есці просіць (прык). 34.Лістапад і …, і палоззе любіць (прык.). 
35.Пасудзіна для чэрпання вады. 36.Галоднаму хлеб на вуме, а сытаму 
– … (прык.). 37.Кузьма і … – апекуны земляробства і вяселля, у гонар 
якіх 14 лістапада адзначалі свята. 38.Пустазелле з дробнымі белымі 
кветачкамі.

Па вертыкалі: 1.Сырасць. 2.Марская рыба сямейства ласасёвых. 
3.Шырокая драўляная пасудзіна. 5. … ды вада – усяму галава (прык.). 
6.Канцылярыя. 7.Невялікая капа. 8.Коннік, верхавы. 9.Тое, што і сама-
сейка. 14.Не зважай на …: сей жыта – хлеб будзе (прык.). 17.На чор-
ным полі белая … родзіць (прык.). 18. … рукам, што пахнуць збож-
жам! (Прык.). 19.Будзе хлеб – будзе і … (прык.). 22.Была б …, а даёнка 
знойдзецца (прык.). 23.“А ў гародзе на градзе // Вырасла … .// За то 
мяне хлопцы любяць, // Што я весялушка” (прыпеўка). 26.Парадкавы 
лік прадмета. 27.Пчолка адзін … знае, толькі з адной сямейкай дажы-
вае (прык.). 29.Адна … – два сярпы, дзве … – тры сярпы (прык.). 
30.Кот на печ – … на двор (прык.). 31.Парны танец у рытме джазавай 
музыкі. 33.Пакуль … – патуль свет, пакуль рукі – патуль хлеб (прык.).

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Ваконцы. 5.Паклон. 8.Кус. 10.Лета. 11.Піва. 

10.Лета. 12.Гаспадыня. 13.Ажур. 15.Казка. 16.Спас. 20.Адна. 21.Сена. 
24.Рэйс. 25.Жніво. 28.Жарт. 32.Карміліца. 34.Колы. 35.Коўш. 36.Рай. 
37.Дзям’ян. 38.Макрыца.

Па вертыкалі: 1.Вільгаць. 2.Кета. 3.Цэбар. 5.Агонь. 6.Офіс. 
7.Копка. 8.Сядок. 9.Самасей. 14.Ураджай. 17.Пшаніца. 18.Хвала. 
19.Песня. 22.Кароўка. 23.Пятрушка. 26.Нумар. 27.Вулей. 29.Ралля. 
30.Сцюжа. 31.Блюз. 33.Вочы.

Лявон цЕЛЕШ.г.Дзяржынск.

З кім вы, таварыш Кавальчук?
Міністэрства спорту і турызму працягвае рэпрэсаваць спартсменаў за іх погляды і выказванні,  

не зважаючы ні на тытулы, ні на званні.

Страсти вокруг коронавируса
Необычное продолжение получил матч группового этапа Лиги чемпионов  
по гандболу между белорусским клубом «Мешков Брест» и венгерским 

«Пиком», в котором победу праздновала наша команда.
Пазбавілі прэзідэнцкай 

стыпендыі славутага трэнера 
фрыстайлістаў Мікалая Казеку. 
Звольнілі з нацыянальнай 
каманды “за прагулы” чэмпіёнку 
свету Аляксандру Раманоўскую. 
Камандзіравалі ў вайсковую часць 
сярэбранага прызёра Алімпіяды 
Андрэя Краўчанку, і той вымушаны 
быў адмовіцца ад такой прапановы.

Днямі стала вядома, што 
дзюдаісты Дзмітрый Шэршань і 
Аляксандр Вахавяк, якія дасягнулі 
вялікіх поспехаў на міжнароднай 
арэне, таксама адлічаны са зборнай 
і “па настойлівай рэкамендацыі 
Мінспорту” звольнены з месца 
праходжання службы.

Дзмітрый Шэршань двойчы 
станавіўся прызёрам чэмпіянатаў 
Еўропы, у 2016 годзе прадстаўляў 
Беларусь на Алімпійскіх гульнях у 
Рыа. Аляксандр Вахавяк – прызёр 
Кубка Еўропы і шэрагу турніраў 
серыі Гран-пры.

Абодва рыхтаваліся да 
Алімпійскіх гульняў у Токіа, 
але “няправільная палітычная 
арыентацыя”, відаць, перакрэсліла 
гэтыя планы.

Зрэшты, іншага і чакаць было не 
варта ад ведамства, якое ўзначальвае 
не шматразовы алімпійскі чэмпіён 
ці хаця б вядомы ў спартыўных 
колах чалавек, а былы супрацоўнік 

Службы бяспекі прэзідэнта 
Сяргей Кавальчук. Чалавек, які 
прызвычаіўся найперш выконваць 
і аддаваць каманды, а ўжо затым 
думаць пра тое, якія з-за гэтага 
будуць наступствы і для твайго 
ведамства, і для беларускага спорту 
ў цэлым.

Сёння для гэтых чыноўнікаў 
вальнадумства спартсменаў куды 
больш небяспечнае, чым адлуп 
начальства за недабор медалёў. 
Але ж і начальства з той жа оперы 
– Нацыянальным алімпійскім 
камітэтам, як вядома, кіруе 
Аляксандр Лукашэнка.

Таму ўсіх, хто адкрыта выказаў сваю 
грамадзянскую пазіцыю, хто выступіў 
супраць беззаконня, фальсіфікацый і 
гвалту, вырашылі, як кажа адзін дзеяч, 
“загнаць пад плінтус”.

Тытулаваная баскетбалістка 
Алена Леўчанка, якая адсядзела 
15 сутак за ўдзел у мірным маршы, 
распавядала жахі, якія ёй давялося 
перажыць у ізалятары. І ўчынілі 
гэтыя жахі для спартсменкі і ўсіх тых, 
хто быў разам з ёй у камеры, відаць, 
спецыяльна, каб паказаць, што для іх 
няма аўтарытэтаў.

“Забралі матрацы, адключылі 
гарачую ваду, каналізацыю і 
падсялілі двух чалавек – у камеры на 
чатырох чалавек нас стала пяцёра, 
– распавядала Алена. – Не разумелі, 

як спаць. Сцялілі газеты і вопратку. 
Я, як самая высокая, спала на лаўцы, 
нехта – на стале. Хтосьці ўдвух – 
было вельмі холадна, батарэі не грэлі”.

Той самы міністр Сяргей 
Кавальчук, які любіць паганяць шары 
ў більярд, павінен быў першым бегчы 
з кіем на Акрэсціна і вызваляць 
спартсменку, якая столькі зрабіла 
для беларускага спорту і краіны, што 
некаторым і не снілася (і наўрад ці 
яны за ўсё жыццё зробяць дзясятую 
частку таго, што ўжо зрабіла Лена).

Спартыўны міністр павінен быў 
на ўсіх судовых працэсах абараняць 
сваіх спартсменаў, стаяць за іх гарой, 
бо гэта – яго падначаленыя.

Адзін былы кіраўнік галоўнага 
спартыўнага ведамства краіны неяк 
шчыра мне прызнаўся, што ўсе 
спартсмены для яго – як дзеці. У 
кожнага свой характар, але ўсіх ён 
быў гатовы выслухаць, зразумець і па 
магчымасці дапамагчы.

Сёння гэтых самых спартсменаў, 
злычынства якіх заключаецца 
толькі ў тым, што яны выступаюць 
за справядлівасць, не толькі не 
ратуюць, але і тым самым кіем яшчэ 
адштурхоўваюць ад берага.

“Вас дзяржава ўсім забяспечавала, 
грошы плаціла, – прыводзяць 
аргументы спартыўныя чыноўнікі. – 
За гэта трэба было маўчаць і не лезці 
ў СМІ са сваёй пазіцыяй”.

Як быццам гэтыя самыя грошы 
Кавальчук са сваёй кішэні даставаў 
і плаціў той жа Сашы Раманоўскай 
ці Андрэю Краўчанку. Міністэрства 
спорту – бюджэтная арганізацыя, 
якая ўтрымліваецца на грошы 
падаткаплацельшчыкаў. У тым 
ліку і на грошы тых беларусаў, хто 
пратэстуе супраць сфальсіфікаваных 
выбараў. І спартсмены, якія 
атрымліваць заробкі, маюць іх не за 
прыгожыя вочкі, а за сваю працу і 
вынікі.

Зрэшты, сёння час такі, што 
кожны робіць свой выбар і кожны 
сам адказвае перад уласным 
сумленнем. 

Ёсць педагогі, якія гарой стаяць 
за сваіх вучняў, а ёсць настаўнікі, 
якія выклікаюць на тых самых 
вучныў АМАП.

Ёсць выкладчыкі, якія да 
апошняга абараняюць сваіх 
студэнтаў, але маюцца і такія, хто 
паказвае ім непрыстойныя жэсты.

Ёсць трэнеры, якія ніколі не 
здрадзяць сваім выхаванцам, а ёсць 
міністр, для якіх падначаленыя 
з “няправільнай” пазіцыяй – 
адпрацаваны матэрыял. Але 
ўпэўнены, што і для многіх 
спартсменаў такі міністр – проста 
пыл. Заўтра ніхто і не ўспомніць, што 
ён быў.

Алесь СІВЫ.

После игры венгерский 
клуб выступил с претензиями 
к белорусам.

«За три дня до матча в клу-
бе из Бреста у одного игрока был 
выявлен положительный тест 
на COVID-19, – говорится в 
заявлении «Пика». – Нам сооб-
щили об этом беспрецедентным 
и неприемлемым образом – за 
сутки до игры во время тре-
нировки по электронной почте. 
«Пик» немедленно связался с 
ЕГФ для оценки ситуации и ука-
зал, что в этом случае риско-
ванно проводить матч.

Брестчане прошли тести-
рование в день игры. В это время 
один из вратарей клуба уже был 
с симптомами коронавируса и 
находился дома. Мы снова сиг-
нализировали ЕГФ, что суще-
ствует высокий риск заражения 
наших игроков и это ставит 
под угрозу следующую игру с 
«Фленсбургом». За два часа до 
начала встречи нам пришло 
официальное уведомление, что у 
хозяев все тесты отрицатель-
ные и игра не будет отменена.

Вернувшись домой, прошли 
тестирование и выяснилось, 
что еще три гандболиста 
«Пика» заразились коронави-
русом».

«Мешков Брест» не остался 
в стороне и ответил на заяв-
ление «Пика»: «Перед матчем 
клуб провел тестирование игро-
ков и уведомил ЕГФ и команду 
соперника о его результатах. В 
том числе о четырех положи-
тельных тестах.

Сразу же после получения 
результатов тестирования мы 
изолировали инфицированных 
гандболистов, не имевших ника-
ких симптомов простуды, а так-
же голкипера Ивана Мацкевича, 
у которого поднялась темпера-
тура, но результат теста был 
отрицательный.

Клуб не настаивал на про-
ведении поединка и был готов 
принять любое решение ЕГФ, 
в том числе отмену игры. 
Однако результаты тестов 
всех гандболистов, попавших 
в заявку, и повторный тест 
Мацкевича оказались отрица-
тельными – и ЕГФ приняла 
решение проводить матч.

Мы искренне сожалеем 
о случаях инфицирования в 
составе венгерского клуба 
и желаем здоровья игрокам 
«Пика» и всем участникам 
Лиги чемпионов».

Алесь СВЕтЛАНИЧ.

«Мара» – совместное дети-
ще влюбленных в танец людей, 
Макса и Лидии Кац. После смерти 
мужа Лидия Кац-Лазарева не дала 
«Маре» пропасть. И сегодня она 
по-прежнему делает все, чтобы тан-
цевальная культура в Беларуси раз-
вивалась, чтобы у тех, кто приходит 
в клуб, мечты сбывались. В этом 
году «Мара» отмечает свое 55-летие.

Какой счастливый случай
– Иногда сама удивляюсь свое-

му постоянству, – признается Лидия 
Петровна Кац-Лазарева. – В 1965 
году приехала в Минск, зашла во 
Дворец культуры МТЗ, который тог-
да еще не приняла госкомиссия, и с 
тех пор другого места работы про-
сто не представляю. Живу рядом, но 
настоящим домом считаю «Мару»…

– Лидия Петровна, когда и где 
вы приобщились к хореографии? 
Как родилась ваша любовь к тан-
цу?

– Выросла я в Таганроге. 
Однажды моя подруга попросила 
пойти с ней на занятия по танцам – 
мол, она быстро освободится и мы 
вместе отправимся гулять. Я согла-
силась. О хореографии никогда не 
мечтала, считала себя недостаточно 
красивой, не обладающей внешни-
ми данными, которые необходи-
мы для сцены и для выступлений 
перед публикой. Объяснения этому 
– в раннем детстве. Мне было два 
с половиной года, когда в доме слу-
чился пожар, я получила очень силь-
ные ожоги, только чудом выжила. 
Это оставило свой след. Собиралась 
выбрать профессию, связанную с 
морем. Но в тот день мне, 14-лет-
ней девушке, очень понравилось, 
как ровесницы исполняют танго. 
Захотелось научиться двигаться так 
же красиво, как они. И я стала посе-
щать эту школу. Меня заметили, я 
начала участвовать в концертах и 
конкурсах.

– Какими судьбами вы оказа-
лись в Минске?

– Танцевальные конкурсы в те 
далекие годы проходили в основном 
в Ленинграде, Каунасе, Вильнюсе, 
Риге. Оплачивать такие поезд-
ки для моих родителей, которые 
работали на заводе, стало сложно: 
в семье было еще два брата, жили 
мы очень скромно. И я, 18-летняя 
девушка, отправилась в Минск. К 
тому времени была уже лауреатом 
Всероссийского конкурса бальных 
танцев. Считала: буду поближе к 
главным культурным центрам стра-
ны, к Прибалтике, продолжу «тан-
цевальный марафон» и поступлю 
в Институт иностранных языков. 
Студенткой не стала – не хвати-

ло полбалла. Но я твердо решила 
остаться в Минске и найти работу. 
Пришла во Дворец культуры МТЗ, 
нашла директора и предложила свои 
услуги – учить танцевать. Поскольку 
госкомиссия на тот момент помеще-
ние ДК еще не приняла, меня взяли 
на испытательный срок по договору 
подряда. И я на танцплощадке, на 
знаменитых «корчах» летом стала 
приобщать к польке, липси, вен-
скому вальсу и вальсу-бостону всех 
желающих. Собирались тысячи мин-
чан. А с 1 сентября 1965 года откры-
ла в ДК школу бальных танцев – по 
аналогии с той, в которой сама зани-
малась в Таганроге. Пришли восемь 
человек. Вот так началась моя био-
графия хореографа. Несколько поз-
же я получила профессиональное 
образование – и даже не одно.

История любви
– Лидия Петровна, а как и 

где вы познакомились со своим 
мужем?

– Макс Самуилович Кац пре-
подавал в танцевальной школе в 
Таганроге. Он потомственный хоре-
ограф. Сначала наша симпатия друг 
к другу не обещала перерасти в 
нечто большее. Все-таки между нами 
была заметная разница в возрасте. 
Но он приехал ко мне в Минск, и 
здесь мы поженились.

– Это была любовь учителя и 
ученицы?

– Долгие годы я считала его учи-
телем во всем и даже дома назы-
вала по имени-отчеству. Макс 
Самуилович влюбил меня в танец, 
благодаря ему я нашла свое призва-
ние. Он был для меня Мастером. Но 
в какой-то момент я «доросла» до 
него и почувствовала себя достой-
ной ученицей. Наши творческие 
отношения цементировало общее 
дело – «Мара». А в семейном союзе 
мы более 25 лет старались слушать и 
слышать друг друга. Необыкновенно 
благодарна мужу за то, что он делил-
ся со мной жизненной мудростью, 
приобретенными знаниями, давал 

мне свободу развиваться, расти, 
совершенствоваться.

– Вы часто танцевали с мужем?
– Танцевали мы на вечерах, 

праздниках, встречах с друзьями. 
Особенно часто – в тех случаях, 
когда для популяризации «Мары» 
требовалось что-то показать, объ-
яснить значение великого искусства 
хореографии.

– А муж не ревновал вас к тем 
партнерам, с которыми вы высту-
пали?

– Хотя я никогда давала пово-
да, иногда такое случалось. Но чаще 
на подобные вопросы о ревности 
муж отвечал: «Ну пускай потанцует. 
Уйдет домой она все равно со мной!» 
К 30 годам я оставила спортивно-
концертное направление, и основ-
ной для меня стала педагогическая 
работа.

– Есть женщины, которые не 
могут жить без мужчины, а есть 
такие, кто легко переносит одино-
чество, кого оно не пугает. Вы из 
какой категории?

– Это большое счастье, если 
рядом есть кто-то, кто тебя пони-
мает, с кем ты делишь радость и 
горе. Одиночество – это испытание, 
которое не каждому по плечу. Когда 
я овдовела, мне тоже первое время 
казалось: жизнь кончена. Но оста-
валась «Мара», и я заставила себя 
продолжать наше общее дело. К сча-
стью, я рано поняла: человек в этом 
мире по сути одинок и должен рас-

считывать только на себя. Хочешь 
прожить интересно – значит, нужно 
верить в себя, в свое назначение. 
Это поможет не сломаться в самые 
трудные минуты жизни.

– Вы были молодой вдовой. Не 
пытались устроить свою личную 
жизнь?

– Я и сейчас верю в романтиче-
ские отношения. Не глядя на свои 
годы, нахожусь в процессе выбора 
спутника жизни. Он, как и я, должен 
верить: любви и танцу все возрасты 
покорны.

– Какие танцы, по вашим 
наблюдениям, пользуются наи-
большим «спросом»?

– Вальс, танго, квикстеп. Я вся-
чески внедряю, поверьте, и сальсу. 
Но почему-то люди разных возрас-
тов предпочитают по-прежнему 
классику. Думаю, объяснение этому 
– в желании ощущать партнера и 
богатстве музыкального сопрово-
ждения.

– Лидия Петровна, вы сегодня 
уже только учите или иногда тан-
цуете сами?

– Больше учу и учусь. Раз в год-
два езжу на форумы лучших миро-
вых педагогов по хореографии, слу-
шаю лекции, чтобы быть в курсе 
современных тенденций и не оста-
навливаться в развитии. Но иногда 
и танцую – со своими бывшими 
партнерами, с учениками, которые 
сегодня преподают в «Маре».

– Что вы любите, помимо танца?
– Водить машину, кататься на 

велосипеде, плавать в бассейне, 
сплавляться на байдарках, читать 
хорошие книги, слушать прекрасную 
музыку и пение, смотреть талант-
ливые театральные постановки и 
фильмы. Люблю готовить. Без лож-
ной скромности: я хорошая хозяйка, 
дорожу уютом, порядком, чистотой. 
Обожаю общаться с людьми, наблю-
дать за ними, узнавать, восхищаться. 
Ой, я столько всего в жизни люблю! 
Бывает, иногда просыпаюсь, чув-
ствую: наваливается хандра, что-то 
побаливает, вспоминаются трудно-
сти. Тогда говорю себе: «Лазарева, а 
ну, брось прикидываться, всё у тебя 
хорошо, ты еще нужна людям, под-
нимайся – и вперед!».

– О чем мечтаете сейчас?
– Реализовать те идеи, которых 

у меня еще по-прежнему хватает. 
Передать свое дело в надежные 
руки, оставить после себя наследни-
ков-профессионалов, чтобы «Мара» 
жила в Минске сотни лет. А еще 
мечтаю о Дворце танца, где был бы 
учебный центр для занятий, костю-
мерная, кафе… Давно хочу, чтобы 
хотя бы в одной школе Минска с 
1-го по 11-й класс внесли в рас-
писание обязательные уроки танца. 
Мне кажется, это был бы шикарный 
социальный проект, который со вре-
менем стоило бы распространить на 
все учебные заведения страны. Пока, 
увы, не нашла поддержки для реа-
лизации этого эксперимента. Но все 
равно буду штурмовать «крепость» 
и верить: мечты сбываются!

Ольга ПОКЛОНСКАЯ.
Фото из архивов Л.Кац-Лазаревой.

«Алеся».

К счастью для себя, я рано 
поняла: человек в этом мире 

по сути одинок и должен 
рассчитывать только на себя. 
Хочешь прожить интересно – 

значит, нужно верить в себя, в 
свое предназначение.  

Это поможет не сломаться  
в самые трудные минуты  

в жизни.

Во власти мечты,
      или Не отрекаются любя


